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PROTOKÓŁ NR XLIII/2018 

XLIII sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

26 marca 2018 roku, godz.11°° 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XLIII zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

otwieram XLIII zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014-2018. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

zanim przystąpimy do obrad, nastąpi wręczenie pracownikowi Urzędu Medalu Państwowego  

za Długoletnią Służbę, przyznanego przez Prezydenta RP. Przed wręczeniem odznaczenia, proszę 

wszystkich Państwa o powstanie. Zostanie odegrany hymn państwowy. 

Dziękuję bardzo. Na podstawie art. 138 Konstytucji RP oraz ustawy o orderach i odznaczeniach, 

postanowieniem Prezydenta RP na wniosek Pani Elżbiety Anny Polak – Marszałka Województwa 

Lubuskiego Złotym Medalem za Długoletnią Służbę został odznaczony Pan Krzysztof Wesołowski, 

pracownik Departamentu Infrastruktury Społecznej Urzędu Marszałkowskiego Województwa 

Lubuskiego. Aktu dekoracji, w imieniu Prezydenta RP, dokona Pan Robert Paluch – Wicewojewoda 

Lubuski. Bardzo proszę Pana Krzysztofa o wystąpienie, a Pana Wicewojewodę Lubuskiego o zabranie 
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głosu i przeprowadzenie tego aktu. Panią Marszałek Elżbietę Annę Polak proszę o towarzyszenie Panu 

Wicewojewodzie. 

 

Wręczenie Złotego Medalu za Długoletnią Służbę i złożenie gratulacji. 

 

Pracownik UMWL Krzysztof Wesołowski: Muszę wziąć głęboki oddech. Jestem naprawdę bardzo 

wzruszony. Dziękuję bardzo, że na dzisiejszej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego zostałem 

uhonorowany takim dla mnie ważnym i osobistym odznaczeniem państwowym, jakim jest Złoty Medal 

za Długoletnią Służbę na rzecz państwa, ale także i samorządu. Także jest mi bardzo miło.  

Pani Marszalek, Panie Przewodniczący, Panie Wojewodo, chciałbym serdecznie podziękować,  

bo dzisiejsza ta uroczystość ma miejsce na skutek, że Pani Marszałek Elżbieta Anna Polak, skierowała 

wniosek ze stosownym uzasadnieniem do Prezydenta RP i właśnie w dniu dzisiejszym ta uroczystość 

ma miejsce, wręczenie tego – jakże dla mnie osobiście też ważnego – medalu.  Także Pani Marszałek, 

szczególnie Pani serdecznie dziękuję. Także dziękuję innym osobom. Traktowałem zawsze swoją pracę 

w urzędzie jako urzędnika właśnie, jako swoistą służbę, czyli ten element też wojskowy ma tu miejsce,  

a – jak Państwo wiecie – byłem w ostatnim czasie, pracując w departamencie, bardzo związany  

ze sprawami kombatantów, żołnierzy oraz osób represjonowanych stowarzyszeń patriotycznych. Także 

jeszcze raz serdecznie dziękuję. Z okazji zbliżających się Świąt życzę Państwu zdrowych, spokojnych, 

w gronie rodzinnym i bliskich spędzenia tych Świąt. I kończąc jeszcze tym akcentem wojskowym – 

powodzenia na wszystkich frontach. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W imieniu Radnych,  

w imieniu Sejmiku bardzo Panu dziękuję za te 40 lat pracy, Panie Krzysztofie. Dziękuję za Pana wkład 

w rozwój infrastruktury sportowej Województwa Lubuskiego i w ostatnich latach za bardzo rzetelną, 

bardzo sumienną opiekę nad organizacjami kombatanckimi, nad wszystkimi organizacjami, o które się 

Pan tak troszczył, i za wszystkie uroczystości państwowe, które przez ostatnie lata Pan organizował  

w sposób wzorowy. Bardzo Panu za to dziękuję i życzymy spełnienia planów w czasie, który teraz 

następuje. Dziękuję bardzo.  

Szanowni Państwo, stwierdzam, że na 30-stu radnych obecnych jest w tej chwili 24 radnych więc 

Sejmik jest władny do podejmowania prawomocnych uchwał. Szanowni Państwo, informuję, że protokół 

XLII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego został umieszczony na serwerze dla radnych oraz  

na stronie BIP-u Urzędu Marszałkowskiego, podczas sesji jest wyłożony do wglądu na stoliku Biura 

Sejmiku. Protokół przyjmiemy w końcowej części obrad. W przerwie – myślę, że ona będzie miała 
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miejsce ok. godziny 13:00, przed punktem 15c w każdym bądź razie – odbędzie się posiedzenie Komisji 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych oraz Komisji Budżetu i Finansów w sali 108. Czyli prosiłbym  

o takie dobrze zorganizowane podejście do rozpoczęcia tych wspólnych obrad w sali 108, przed 

punktem 15c. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przystępujemy  

do uchwalenia porządku obrad XLIII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Państwo otrzymaliście 

zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu Województwa proponuję 

rozszerzenie porządku obrad o: 

   Punkt 9a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 

2018 dotacji celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie oraz roboty budowlane przy 

zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego – 

druk nr 673/18, wersja 2. 

   Punkt 15a – Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Międzyrzecz prowadzenia części 

zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych dotyczącego 

utrzymania czystości zieleni i jej pielęgnacji w pasie drogi wojewódzkiej nr 137 na terenie 

miasta Międzyrzecz – druk nr 674/18. 

   Punkt 15b – Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części 

zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych dotyczącego 

utrzymania czystości w obrębie skrzyżowania dróg wojewódzkich nr 283 i 297 w m. Kożuchów 

(rondo) – druk nr 675/18. 

   Punkt 15c – Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad przyznawania przez Województwo 

Lubuskie pomocy materialnej studentom kształcącym się na kierunkach lekarskich – druk  

nr 679/18. 
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Szanowni Państwo, na wniosek Kapituły „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”, 

proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

   Punkt 28a – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Okręgowej Radzie Łowieckiej w Gorzowie 

Wielkopolskim „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 677/18. 

   Punkt 28b – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Okręgowej Radzie Łowieckiej w Zielonej 

Górze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 678/18. 

Wszystkie materiały wymienione i projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji dostępne są na 

serwerze dla Państwa Radnych. Czy są jakieś pytanie? Jeśli nie ma, to poddaję pod głosowanie 

rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 9a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia  

z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2018 dotacji celowych na prace konserwatorskie, 

restauratorskie oraz roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych na 

obszarze województwa lubuskiego – druk nr 673/18, wersja 2. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek został rozszerzony o punkt 9a. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 15a – Podjęcie uchwały 

w sprawie powierzenia Gminie Międzyrzecz prowadzenia części zadania publicznego Województwa 

Lubuskiego w zakresie dróg publicznych dotyczącego utrzymania czystości zieleni i jej pielęgnacji  

w pasie drogi wojewódzkiej nr 137 na terenie miasta Międzyrzecz – druk nr 674/18. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 15a, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 15a. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 15b – Podjęcie uchwały 

w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części zadania publicznego Województwa 

Lubuskiego w zakresie dróg publicznych dotyczącego utrzymania czystości w obrębie skrzyżowania 

dróg wojewódzkich nr 283 i 297 w m. Kożuchów (rondo) – druk nr 675/18. Kto z Państwa Radnych jest 
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za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 15b, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. 

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 15b. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 15c – Podjęcie uchwały 

w sprawie określenia zasad przyznawania przez Województwo Lubuskie pomocy materialnej studentom 

kształcącym się na kierunkach lekarskich – druk nr 679/18. Kto z Państwa Radnych jest  

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 15c, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 15c. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 28a – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Okręgowej Radzie Łowieckiej w Gorzowie Wielkopolskim „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 677/18. Kto z Państwa Radnych jest  

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 28a, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

23 głosy za, 1 głos przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 28a. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 28b – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Okręgowej Radzie Łowieckiej w Zielonej Górze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk 678/18. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku 

obrad o punkt 28b, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 
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W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

23 głosy za, 1 głos przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 28b. 

 

Porządek dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek dzisiejszej sesji został przyjęty. 

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Punkt 3. 

Wnioski i interpelacje. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W okresie 

międzysesyjnym do dnia 9 marca do Biura Sejmiku wpłynęła interpelacja Pana Zbigniewa Kościka, 

Radnego Województwa Lubuskiego, w sprawie nagród i premii udzielanych przez Marszałka 

Województwa i Zarząd Województwa Lubuskiego. Jeśli Państwo Radni chcą zgłaszać interpelacje, 

proszę nacisnąć przycisk zielony. Jako pierwszy zgłosił się Pan Radny Edward Fedko. Gratulujemy 

powrotu do zdrowia i cieszymy się z powrotu do pracy w Sejmiku. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, 

Wysoki Sejmiku. Chciałem zgłosić dwa wnioski w zasadzie. Mianowicie pierwszy dotyczy czytelnego 

oznakowania dojazdu do Portu Lotniczego Zielona Góra w Babimoście. Mówię to w kontekście 

ostatniego zdarzenia, które miało miejsce i wypadku, który spowodował, iż samolot z Babimostu,  

z lotniska w Babimoście nie mógł wystartować ze względu na kolizję załogi z innym pojazdem. Otóż 

okazuje się, że niekoniecznie jest czytelne oznakowanie dojazdu do tego lotniska, szczególnie dla osób 

z zewnątrz, które, jeśli włączą nawigację, to w ogóle ich zaprowadzi do bramy technicznej tego lotniska, 

a nie do Portu Lotniczego. Trzeba powiedzieć, że sytuacja jest dość skomplikowana, bo w nazwie jest 

„Port Lotniczy Zielona Góra w Babimoście”, a mieści się on jeszcze dodatkowo w Nowym Kramsku więc 
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ta dezinformacja jest dość mocna i ja myślę, że należałoby przeanalizować to oznakowanie  

od głównych ciągów, czy na głównych ciągach komunikacyjnych, a szczególnie już w bliskiej odległości 

od tego Portu Lotniczego Babimost. Ono jest, ale ja sobie sprawdziłem. Przejechałem tamtędy  

i rzeczywiście w niektórych momentach jest bardzo nieczytelne. Myślę, że warto by takiej analizy 

dokonać. To jest sprawa pierwsza. Sprawa druga: w ubiegłym tygodniu w programie reporterów 

przedstawiono sytuację rolników z Wilenka w Gminie Szczaniec, wynikającą z zalewania terenów  

po wybudowaniu autostrady A2. A wynika to z faktu złych rzędnych, które są w dokumentacji 

projektowej dla wiaduktu tam się znajdującego, w wyniku czego nastąpiły wyraźne podwyższenia wód 

opadowych na tym obszarze, co oczywiście skutkuje głębokimi, szerokimi zalewami, szczególnie przy 

roztopach i długoterminowych opadach deszczu. Tam wyraźnie w tym reportażu zaznaczono, że takie 

pozwolenie wodno-prawne i decyzje wyszły z Urzędu Marszałkowskiego. Stąd też chciałbym  

się dowiedzieć z jakich powodów zaakceptowano tego typu rozwiązania techniczne. Po drugie  

od 1 stycznia zmieniła się sytuacja i stan prawny związany z Wojewódzkim Zarządem Melioracji  

i Inwestycji Wodnych, które zostały zlikwidowane. Powołana została spółka Wody Polskie i czy ta spółka 

również przejmuje wszystkie zobowiązania i obowiązki generalnie, które do tej pory spełniał Lubuski 

Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych, i jak zamierza się tą sprawę uregulować w możliwie szybkim 

czasie. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Natalia Pawlak. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Natalia Pawlak: Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Ja mam 

dwie interpelacje dotyczące ruchu drogowego. Oczywiście pierwsza dotyczy, wnioskuję o podjęcie 

działań mających na celu wytyczenia przejścia pieszych w miejscowości Czciradz, ze względu  

na bezpieczeństwo dzieci, które wracają tam ze szkoły. O szczegółach oczywiście podam do Zarządu 

Dróg Wojewódzkich. Jakbym wyprzedzała już Komisję ds. Organizacji Ruchu, która się odbędzie  

w Czcieradzu i podziękować chciałam przy okazji Panu Dyrektorowi Tonderowi, że taka reakcja  

na tą interpelację wcześniejszą jest skuteczna. I druga: zwracam się też z uprzejmą prośbą o podjęcie 

działań mających na celu naprawę skrzyżowania właśnie z drogą wojewódzką 283 i powiatową 1430F. 

Interpelacja została złożona również w Powiecie Nowosolskim przez radnego powiatowego i myślę,  

że te działania wspólne tutaj mogą pomóc, żeby to skrzyżowanie naprawić. Uszkodzenie zostało 

spowodowane zwiększonym ruchem przy budowie drogi S3. Dziękuję bardzo. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję.  

O zabranie głosu, o interpelację bardzo proszę Pana Radnego Klaudiusza Balcerzaka. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję bardzo. Ja mam jedną interpelację, 

wniosek jeden na piśmie i dwa wnioski ustne. Interpelacja: Marszałek Województwa Lubuskiego Pani 

Elżbieta Polak. Zwracam się z prośbą do Pani Marszałek o wsparcie wniosku Księdza Jerzego 

Ślusarczyka, Proboszcza Parafii w Sławie, w sprawie dofinansowania dokończenia remontu ujętego  

w treści wniosku i sfinansowanie tej inwestycji z Regionalnego Programu Operacyjnego. Jako Radny 

trzech kadencji, od 50-ciu lat jestem mieszkańcem miasta i gminy Sława, i chcę wyrazić swoją opinię 

nie tylko w zakresie działalności duchowej księdza, ale Ksiądz Proboszcz znany jest też  

z zaangażowania się w integrację w sprawach społecznych, kulturalnych i sportowych. Organizowanie 

koncertów Cantate Deo, które nie mają tylko wymiaru lokalnego, wojewódzkiego, ale krajowy. 

Organizuje turnieje sportowe, organizuje święto dnia dziecka. Dla mnie osobiście jest to wspaniały 

menadżer, którego praca przyczynia się nie tylko do rozwoju społecznego, ale również do rozwoju 

gospodarczego. Przyjedźcie do Sławy, zdziwicie się. Sława gospodarczo bardzo dobrze się rozwija, 

szykują się zmiany własnościowe i po tych wszystkich zmianach będzie to rzeczywiście ogromny 

potencjał w zakresie produkcji żywności i promocji miasta, i gminy Sława. Jest też oczywiście promocją 

naszego Województwa Lubuskiego. Jeszcze raz gorąco proszę o zrozumienie i pomoc materialną dla 

potrzeb odbudowy i rewitalizacji obiektów sakralnych w Sławie. W załączeniu przesyłam wniosek  

Ks. Proboszcza. Teraz drugi wniosek: Zarząd Województwa Lubuskiego. Komisja ds. Promocji 

Produktów Tradycyjnych i Regionalnych zwraca się z prośbą do Zarządu Województwa  

o wyprodukowanie 10 tys. torebek, na których będą ujęte różne wizerunki – krajobraz, wina, miodu oraz 

wszystkie produkty regionalne z wizerunkiem naszego województwa, na bazie Lubuskie Warte 

Zachodu. Torebki te będą wspaniałym materiałem reklamowym i promocyjnym województwa,  

w zakresie promocji i reklamy produktów regionalnych i tradycyjnych. Torebki te za odpłatnością 

należałoby przekazać producentom wyrobów regionalnych i tradycyjnych. Wzór torebki znajduje  

się w Biurze Sejmiku. Zwracam się też jako Przewodniczący Komisji, aby sprawniej organizować 

rozpatrywanie wniosków rejestracyjnych produktów regionalnych i tradycyjnych, i przyspieszyć  

ich rejestrację. Nie może być taka sytuacja, Pani Marszałek, że niektórzy producenci z naszego 

województwa zgłaszają produkt do rejestracji poza naszymi granicami i szybciej otrzymują certyfikaty. 

W załączeniu podłączam gazetkę, która mówi o tych faktach. Panie Marszałku Tomczyszyn, Panie 

Dyrektorze Kozieja, trzeba zrobić to sprawniej. 21 stycznia złożyłem 4 wnioski do rejestracji produktów 

regionalnych i po dwóch miesiącach wymusiłem przez pracowników Biura Sejmiku, żeby Pan, który 



9 

 

zajmuje się tą sprawą, odezwał się do mnie. A w ogóle to przy okazji chcę wyrazić bardzo dobrą opinię 

o pracownikach Sejmiku, Pani Dyrektor. Bardzo dobrze mi się współpracuje, mam kontakt, nie 

zapominają, odzywają się, łączą, także dziękuję jako Przewodniczący Komisji i innych Komisji. Bardzo 

sobie tą współpracę cenię i strasznie dziękuję. I jak powiedziałem w załączeniu przesyłam te materiały. 

Drodzy Państwo, na ostatniej sesji, też złożyłem do Pani Marszałek wniosek, odnośnie Ośrodka 

Innowacji Usług Agrotechnicznych w Kalsku. Byłem na Forum Lubuskiej Izby Rolniczej i później  

w programie była wizyta w Ośrodku Innowacji. Oczywiście zwiedziliśmy ośrodek, grupa takich młodych 

uczniów burgery robiła. Później było małe spotkanie i prezentacja przez doradcę tego ośrodka, w jakim 

stanie jest ten ośrodek. I Pan dr Bartkiewicz krótko powiedział, że ośrodek oczywiście sam się 

finansuje, że ośrodek ma olbrzymie sukcesy. Powiedział też, że majątek się już wyeksploatował, trzeba 

wymienić na nowy. Drodzy Państwo, ja wiem, że to jest suweren Uniwersytetu Zielonogórskiego, ale  

to jest wszystko naszą własnością – lubuskiego. Trzeba, Pani Marszałek, udowodnić, że ten ośrodek 

pracuje na rzecz rozwoju całego rolnictwa i przetwórstwa w Województwie Zielonogórskim. Ja nie widzę 

takiej szansy. Tam trzeba naprawdę głęboko zrobić audyt i powiedzieć sobie do czego ten ośrodek jest 

powołany, ile wydano na to pieniędzy i czemu on służy. I jeszcze jedno: ja mam kontakty z zagranicą,  

ja wiem, że tam potrzeba jest kapitału. I mam propozycję, Pani Marszałek, żeby spróbować ściągnąć 

kapitał zagraniczny do tego. Proszę zobaczyć, ile zakładów jest w lubuskim? Ani jednej oferty pracy  

nie było z zakładami. Nie wiem czy Państwo wiecie, taka smutna wiadomość, bo Eldrob Świebodzin,  

to był lubuski, który powstał tutaj w lubuskim okręgu i był własnością Indykpol-u. Wycofał się Indykpol 

zostawiając sam Eldrob. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Delikatnie zwracam 

uwagę na czas. Prosiłem Państwa ostatnio, by przestrzegać czasu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dobrze, ale chwileczkę, rozmawiamy  

na temat województwa. Przyspieszę, szybciutko. Robimy wszystko. Ja nawet do Pekinu, wysłałem 

maila, bo mi zaproponowali kiedyś współpracę, żeby zainwestowali. Okazuje się, że Chińczycy już  

są w Polsce i Eldrob robi wszystko, żeby coś takiego pozyskać. Teraz tak króciutko ocena rynku pracy. 

Bardzo dużo się mówi o zmniejszonym bezrobociu, tylko z drugiej strony mówimy o różnych 

patologiach, o różnych historiach. Kotański, szef MONAR-u powiedział; „Edukować, rozwijać tylko 

poprzez pracę”. I jeszcze na koniec: jest przepis, w którym mówi się o zakazie handlu w niedzielę. 

Drodzy Państwo, uważam, że to jest bardzo dobre, bo to jest szansa dla małych sklepikarzy. Kontaktuję 

się też i z Francją, i z Niemcami i pytam się jak to wygląda tam. Wszyscy mówią, że w niedzielę jest 
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wszystko zamknięte. Dajmy szansę tym małym, średnim, żeby oni też się oczywiście rozwijali. 

Przepraszam Panie Przewodniczący, że za długo, ale to są żywotne sprawy dla naszego województwa. 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ustaliliśmy reguły 

dotyczące czasu na zgłaszanie interpelacji. Prosiłbym o przestrzeganie tego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Będę zwracał uwagę Panie 

Przewodniczący. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Nie mam 

zwyczaju zabierania głosu, ale proszę o to, bo takie są reguły. Pani Radna Anna Chinalska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, Pani 

Marszałek, Wysoki Sejmiku. Chciałabym złożyć jedną interpelację dziś, dotyczącą budowy obwodnicy 

Lubska w ciągu drogi wojewódzkiej nr 289 i 287a. Brak tej obwodnicy powoduje dużą uciążliwość dla 

mieszkańców, ponieważ wiemy, że tam są wąskie uliczki, miasto jest rozjeżdżane przez duże 

samochody. Z tego co wiem, ta obwodnica, etap II tej obwodnicy, znajduje się na liście zadań 

rezerwowych, która jest integralną częścią Planu Inwestycji Priorytetowych, planowanych do realizacji 

na drogach Województwa Lubuskiego w ramach RPO - Lubuskie 2020 i zostało zatwierdzone uchwałą 

Zarządu Województwa Lubuskiego. Chciałabym się dowiedzieć jaki jest obecnie stan zaawansowania 

prac nad dokumentacją projektową obwodnicy? Czy protest mieszkańców Budziechowa został 

uwzględniony? I w związku z tym, że w planach jakie znajdują się na stronie Zarządu Dróg 

Wojewódzkich, koszta były rozłożone i planowana była ta obwodnica na rok 2016 i 2017. I chciałabym 

się zapytać w związku z przedłużającym się terminem wykonania i rozpoczęcia prac, chciałabym, aby 

określić termin możliwy do realizacji tej obwodnicy. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Pani Radna Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowny Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni. Mam kilka interpelacji. Zacznę  

od pierwszej, tzn. od Programu ‘Młodzi On-Life” – kolejnej edycji tego programu. Proszę o wskazanie 
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terminu tej kolejnej edycji, określenie stanu prac i aktualizacji kryteriów tegorocznego programu. Proszę 

o wskazanie szczegółowych terminów, związanych z edycją tego programu. Interpelacja kolejna 

dotyczy z kolei Lubuskich Inicjatyw Senioralnych, z przeznaczeniem 300 tys. zł. Proszę o informację 

związaną z wprowadzeniem tego programu. Od kiedy pracowano nad opracowaniem i zasadami,  

ze wskazaniem terminów wprowadzania i szczegółów z tym związanych. W jaki sposób kierowano 

informację do odbiorców zadania. Kolejna interpelacja dotyczy polityki rowerowej prowadzonej przez 

Urząd Marszałkowski. Proszę o informację związaną z opracowaniem polityki rowerowej. Proszę  

o wskazanie działań związanych z dokumentacją przygotowywaną przez grupę roboczą, powołaną 

przez urząd; wskazanie osób odpowiedzialnych, zakresu zadań, wskazanie terminu zapytania 

ofertowego na sporządzenie szczegółowej koncepcji przebiegu ścieżek rowerowych i jaki koszt jest 

przewidywany na zlecenie tego opracowania. Kolejna interpelacja wiąże się z pismem, które 

otrzymałam od Pani Prezes takiego stowarzyszenia, które pracuje na terenie Ukrainy.  

To stowarzyszenie nazywa się „Orzeł Biały” w miejscowości Brody na Ukrainie. I proszę, w związku  

z otrzymanym pismem, które przekazuję w załączniku, „Związek Polaków „Orzeł Biały”, Pani Natalia 

Celiuch z prośbą o zaproszenie grupy młodzieży działającej przy szkole w miejscowości Brody  

na Ukrainie w ramach współpracy Województwa Lubuskiego ze środowiskami polonijnymi. Proszę  

o informację dotyczącą organizowania pobytu dla młodzieży i dzieci z terenu Ukrainy i Białorusi przez 

Urząd Marszałkowski w latach ubiegłych. W załączeniu przekazuję list od Pani Prezes. Kolejna 

interpelacja w sprawie udzielenia pozwolenia przez Zarząd Dróg Wojewódzkich na zasadzenie drzew. 

Zwracam się z prośbą o wyrażenie zgody przez Zarząd Dróg Wojewódzkich na zasadzenie drzew  

w pasie trawnikowym, trawniku oddzielającym drogę wojewódzką nr 305 – i tutaj szczegóły są w opisie. 

Proszę o wskazanie rodzaju drzew oraz wytyczenie miejsc do nasadzeń. Te nasadzenia mają być 

wykonane we własnym zakresie przez mieszkańców sąsiadujących z drogą wojewódzką. I w załączeniu 

też materiał zdjęciowy. I kolejna interpelacja dotyczy Centrum Winiarstwa w Zaborze. Proszę  

o informację związaną z działalnością Centrum od stycznia do chwili obecnej, z uwzględnieniem 

adresata wydarzenia, wydarzeń – do kogo były adresowane, w jaki sposób wydarzenie wpłynęło  

na rozwój winiarstwa w naszym województwie. I szczegóły też są opisane. I już ostatnia interpelacja,  

to jest interpelacja w sprawie zamówienia: wykonanie badania społecznego na temat: „Społeczne 

postrzeganie działań Zarządu Województwa Lubuskiego na rzecz rozwoju regionu”, zleconego przez 

Urząd Marszałkowski. Ogłoszenie nr BIP. Bardzo proszę o przedstawienie wyników zleconej usługi oraz 

przedstawienie kosztów zamówienia. Dziękuję bardzo. 

 



12 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie, 

dziękuję również przy tej ilości za zmieszczenie się w wyznaczonym czasie. Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Anna Synowiec. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Ja tylko jedną interpelację chciałabym złożyć –  

w sprawie udzielenia informacji przez Zarząd Województwa Lubuskiego w przedmiocie wdrażania przez 

ZIT Gorzów kontraktacji, ale jednocześnie proszę o przedstawienie na jakim etapie jest inwestycja 

Centrum Edukacji Zawodowej i Biznesu w Gorzowie Wlkp. Jest to taki temat, który w Gorzowie jest 

teraz szczególnie omawiany, zwłaszcza że został przesunięty termin oddania tej inwestycji na wrzesień 

2020 roku. I mam też taką propozycję do Pana Radnego Edwarda Fedko, żeby może swoją interpelację 

rozszerzył w zakresie oznakowania dróg prowadzących do Babimostu do lotniska o to, żeby też 

zweryfikować jak jest oznakowana ekspresowa droga S3, bo śmiem twierdzić, że w dalszym ciągu nie 

ma tam oznakowań, dzisiaj szczególnie zwracam na to uwagę. Jednak jest taki moduł, żeby – 

zwłaszcza lotniska – były oznakowane, na takich właśnie trasach. Tak to wygląda jeżeli chodzi  

o Goleniów, tak też to wygląda jeżeli chodzi o lotnisko w Poznaniu. Także dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Marszałek, Wysoki Sejmiku. Ja chciałem złożyć jedną interpelację, dotyczącą ważnego jubileuszu.  

W tym roku będziemy świętować 65 lat od powstania Lubuskiego Zespołu Pieśni i Tańca. W pewnym 

uproszczeniu to jest nasze lubuskie „Mazowsze”, czy też „Śląsk”. Przypominam, że ten zespół  

od początku ma taką nazwę, a województwo jest dopiero od 20 lat, a od 65 lat promuje to, co lubuskie 

skutecznie. Zwracać trzeba uwagę na to, że są to kolejne pokolenia artystów, ludzi, którzy tańczą  

i śpiewają w tym zespole amatorsko, czyli nie są to wynagradzani artyści, a jednak zespół pokazał  

i prezentował województwo w wielu miejscach Polski i w wielu miejscach na świecie. Czyli można 

powiedzieć, że jest niewątpliwie bardzo rozpoznawalną marką naszego województwa. I mam 

świadomość tutaj działań, które Departament Infrastruktury Społecznej już podejmuje, ale sądzę,  

że departament, który jest odpowiedzialny za markę województwa, powinien się w to włączyć. Chodzi  

o to, byśmy w jakiś sposób niestandardowy, a stosowny do tego jubileuszu, dali też dowód uznania, 

szacunku dla wielu artystów, pokoleń artystów i dla tego dorobku. Jednocześnie proszę o rozważenie 

takiej sytuacji, bo niestety – decyzją Pana Dyrektora Siemińskiego – Lubuski Zespół Pieśni i Tańca,  

a zwłaszcza jego festiwal, został wycofany z CIOFF-u, czyli Międzynarodowej Rady Stowarzyszeń 

Folklorystycznych, Festiwali i Sztuki Ludowej,  afiliowanej przy UNESCO, która zrzesza 72 państwa  

i patronuje 30-stu prestiżowym festiwalom. Wydaje mi się, że to była zła decyzja, obniżająca rangę 
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festiwalu i zupełnie niepotrzebna, bo jednak to jest bardzo elitarne środowisko, czyli można było, przy 

okazji tego jubileuszu, przywrócić to nasze stowarzyszenie z CIOFF, ważnej organizacji 

międzynarodowej. I mam nadzieję, ponieważ jubileusz jest planowany na jesień tego roku, że nasz 

Sejmik będzie mógł też w tym święcie, jakim jest 65-lecie, uczestniczyć. Dziękuję bardzo. Pan Radny 

Zbigniew Kołodziej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, 

Wysoki Sejmiku. Mam trzy interpelacje. Pierwsza dotyczy połączeń kolejowych Zbąszynek-Rzepin. 

Sporo ostatnio inwestujemy w tabor kolejowy, są kolejne zakupy. Z jednej strony to cieszy, że jest coraz 

więcej nowego taboru, ale  z drugiej strony, patrząc na połączenia kolejowe Zbąszynek-Rzepin – tam  

do tej pory tego nie widać. Na tej trasie jest najgorszy tabor kolejowy, który ma częste awarie i brak jest 

informacji dla pasażerów o tym, że połączenia zostały odwołane i brak jest też komunikacji zastępczej 

na te odwołane połączenia. Na to się jeszcze nakłada brak poczekalni, które są często zamknięte  

i przez to chętnych do podróżowania tą trasą cały czas ubywa. Proponuję przyjrzeć się tej linii kolejowej, 

poprzez poprawę taboru kolejowego i lepszą siatkę połączeń, dostosowanych bardziej dla pasażerów 

niż tylko dla przewoźnika. Druga interpelacja dotyczy remontu drogi 302. Dwa lata temu składałem 

interpelację dotyczącą drogi wojewódzkiej 302 Brudzewo-Kręcko. Jest to jedna z najgorszych dróg 

wojewódzkich. Wiem, że w międzyczasie były wykonywane drobne prace remontowe. Chciałbym 

ponownie zainterweniować, czy zainteresować służby drogowe, aby poprawić jej przejezdność  

i bezpieczeństwo dla osób z niej korzystających. Trzecia interpelacja dotyczy studentów kierunku 

lekarskiego na Uniwersytecie Zielonogórskim. Już od dwóch lat istnieje kierunek lekarski. Chciałbym się 

dowiedzieć ilu na tym kierunku jest studentów, mieszkańców naszego województwa. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. Jako 

ostatni Pan Radny Józef Kruczkowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek.  

W ostatnim czasie pojawiła się taka informacja o rozważaniu uruchomienia połączenia kolejowego  

z Zielonej Góry do Jeleniej Góry i Szklarskiej Poręby Górnej. Chciałbym postawić wniosek  

o to, bo uważam, że jest to dobry kierunek myślenia dla Lubuszan, żeby to połączenie było z Gorzowa, 

a nie tylko z Zielonej Góry, żeby przez całe województwo ten pociąg przejechał i żeby zabrał chętnych. 

Ci, którzy chcą jechać na weekend, bo tu mówimy o połączeniach weekendowych. Jest to szczególnie 

ważne dla starszych, dla rodzin, dla grup zorganizowanych zwłaszcza, że biorąc pod uwagę, że mamy 
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w tej chwili 5 połączeń z Gorzowa do Zielonej Góry, a ich frekwencja jest bardzo różna. Szczególnie 

tych połączeń południowych, więc gdyby ten pociąg ruszał i jechał dalej niż tylko do Zielonej Góry,  

to zapewne te południowe pociągi miałyby lepszą obsadę i lepszy wynik ekonomiczny, a przede 

wszystkim służyłyby Lubuszanom, jak również zachęcały może w drugą stronę do przyjazdu  

do Lubuskiego. I może więcej byłoby chętnych na te grzyby niż na te pociągi proponowane na grzyby, 

bo raczej tutaj na te krótkie wyjazdy, to wiele osób jedzie samochodami. I druga sprawa: cieszy też  

to, że rośnie budynek radioterapii w Gorzowie, natomiast martwi, że nie dostaliśmy, jako Radni Sejmiku, 

zaproszenia na tą wiechę, która się odbyła kilka dni temu. Myślę, że ten, kto mógłby być, chętnie by tam 

był, bo kibicujemy tej inwestycji. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Prawdopodobnie jako ostatni Pan Radny Łukasz Mejza, chyba, że ktoś jeszcze z Państwa Radnych  

się zgłosi. Bardzo proszę Panie Radny. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowna Pani Marszałek, Panie Przewodniczący, 

Wysoki Sejmiku. Chciałbym na dzisiejszej sesji złożyć dwie interpelacje. Pierwsza dotyczy ustalenia 

nowych zasad używania silników spalinowych na terenie Jeziora Sławskiego, a druga interpelacja 

dotyczy wyznaczenia obszarów funkcjonowania Ośrodków Wsparcia Ekonomii Społecznej. Dziękuję 

serdecznie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Zatem 

zamykam ten punkt obrad. Przechodzimy do punktu 4. 

 

Wnioski i interpelacje złożone na piśmie stanowią załącznik nr 4 do protokołu.  

 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panią Marszałek 

Elżbietę Annę Polak proszę o zabranie głosu i ustosunkowanie się, stosownie do możliwości,  

do problemów zgłoszonych w trakcie interpelacji. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowny Panie Przewodniczący, 

Dostojni Radni, Szanowni Goście. Proszę Państwa, w okresie międzysesyjnym najważniejsze 

rozstrzygnięcia, które Zarząd Województwa przyjął dotyczą ogłoszenia konkursu w poddziałaniu 4.4.1. 

na dziedzictwo kulturowe, zasoby kultury i dziedzictwa kulturowego. Nabór trwa od 6 do 30 kwietnia. 

Mamy dostępną alokację 22 mln zł. 23 marca zakończył się nabór na działania w 5.1.1. – Transport 

drogowy. I tutaj zostały złożone projekty, to na pewno Państwa interesuje, ponieważ zwykle najwięcej 

jest pytań dotyczących modernizacji i budowy dróg. Te projekty dotyczą przebudowy drogi nr 137 

Słubice, Sulęcin, Międzyrzecz, rozbudowy drogi nr 160 na trasie Drezdenko-Międzychód, 276  

w miejscowości Sycowice i przebudowa i rozbudowa drogi nr 278 na odcinku Sulechów-Konotop,  

z całą alokacją 45 mln 600 tys. zł. Konkursy, które zostały rozstrzygnięte: „Poprawa warunków 

edukacyjnych w „Medyku” w Gorzowie”, w ramach EFS-u: „Wsparcie rozwoju Ośrodków Wsparcia 

Ekonomii Społecznej” – o co pytał się też Pan Radny Mejza. Nabór trwa do 23 kwietnia, z dużą alokacją 

– ponad 30 mln zł. Departament Infrastruktury Społecznej ogłosił konkurs dla uczniów szkół naszych 

Województwa Lubuskiego „Widzisz. Nie zgadzaj się! REAGUJ!”. Dotyczy to profilaktyki uzależnień  

od alkoholu. Ważniejsze wydarzenia w tym czasie: prowadzimy rozmowy, działania z Centrum Badań 

Kosmicznych. To już kolejne spotkania, w których wzięli również udział zarządzający Centrum Badań 

Kosmicznych. Przygotowujemy w trybie pozakonkursowym, mamy zarezerwowaną alokację 60 mln  

w Regionalnym Programie Operacyjnym w I Osi i chcemy jeszcze w I półroczu – już jest przyjęty 

harmonogram procedowania – doprowadzić do zawiązania partnerstwa tak, żeby jeszcze w tym roku 

podpisać umowę na realizację tego przedsięwzięcia. Samorząd Wojewódzki będzie beneficjentem. Nie 

chcemy, żeby była firma, ponieważ chcemy, żeby ten majątek, który powstanie w postaci Parku 

Technologii Kosmicznych, żeby jego właścicielem był Samorząd Województwa. Projekt będzie 

realizowany w partnerstwie z Uniwersytetem Zielonogórskim, Centrum Badań Kosmicznych  

i firmą Hertz, która już realizuje produkty w zakresie technologii kosmicznych. Jeżeli chodzi  

o INTERREG odbyła się taka konferencja promująca i przedstawiająca wdrażanie, w ramach inicjatyw 

transgranicznych, bardzo ważnych projektów, dotyczących bezpieczeństwa, ekologii. Ostatnio zostało 

przyjętych pięć takich inicjatyw na kwotę 4 mln euro. Odbyło się w tej sali niedawno, 1 marca, 

posiedzenie Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego. To strona samorządowa – Marszałek – przejął 

przewodnictwo na rok. Proszę też o sygnały jakie ważne są tematy z Państwa środowisk. To właśnie 

Wojewódzka Rada Dialogu Społecznego podejmuje takie istotne, trudne sprawy do rozpatrzenia, 

zaopiniowania. Ostatnio rozmawialiśmy na temat infrastruktury transportowej i drogowej. Było bardzo 

burzliwie, ale wkrótce już odbędzie się kolejne posiedzenie – 23 kwietnia. Ten termin ustaliliśmy  

na posiedzeniu prezydium i również przyjęty jest temat, który interesuje przede wszystkim strony 
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zasiadające w Wojewódzkiej Radzie Dialogu Społecznego, a mianowicie rynek zatrudnienia, rynek 

pracownika, pracodawcy. Będziemy rozmawiać również o płacach w Województwie Lubuskim  

i obecności obcokrajowców na terenie naszego rynku pracy. W tej chwili już przygotowujemy materiały  

i oczywiście będą też poruszane – przyjęliśmy już plan – inne tematy dotyczące złóż miedzi,  

nie ma terminów budowy kopalni, nie ma odpowiedzi też od strony rządowej na ten temat, kiedy  

to nastąpi. Ale też inne tematy, takie jak niezbędna infrastruktura przeciwpowodziowa, Polskie Wody 

przejęły te zadania. Wiemy, że w tej chwili jest takie zawieszenie, nic się nie dzieje, ale to pozostawmy 

na razie na posiedzenie Wojewódzkiej Rady. W zakresie e-usług w geodezji: jutro podpisujemy umowę 

oczekiwaną długo, to dosyć trwało, procedowanie ze Starostami, na realizację Geodezyjnego Systemu 

Informacji Przestrzennych w zakresie e-usług. Prowadzimy też rozmowy dotyczące rozszerzenia tego 

projektu, wykorzystania tego projektu, jako wkład do programu Cyfrowa Polska w celu realizacji  

na terenie naszego województwa w szerszym zakresie e-usług i wykorzystania projektu rządowego, 

który polega na takim wykorzystaniu zdjęć satelitarnych do również realizacji przez starostów i gminy 

swoich zadań w tym obszarze. Jest to możliwe, prowadzimy takie rozmowy. Staramy się, żeby to był 

program pilotażowy w Strategii Odpowiedzialnego Rozwoju Morawieckiego. Odbyło się też posiedzenie 

Rady Regionalnej ds. Energetyki na temat prognoz rozwoju sektora energetycznego. Przypomnę,  

że to są najważniejsze projekty w ramach Polski Zachodniej, gdzie planowaliśmy bardzo duże 

inwestycje i one są częściowo realizowane, również na terenie naszego województwa, m.in. będzie 

oddany w kwietniu bardzo duży projekt, już do użytku, na południu Polski – w Żarach, Małomicach  

i na terenie Dolnego Śląska – w Polkowicach. Chodzi o dużą inwestycję w zakresie budowy nowego 

gazociągu. „Lubuski patent na sukces” – taka konferencja tutaj odbyła się również, radni w niej 

uczestniczyli, z udziałem prelegentów i Zarządu Urzędu Patentowego. To jest nasz deficyt. Staraliśmy 

się więc przybliżyć dla przedsiębiorców lubuskich w jaki sposób można uzyskać patent i jak widać sobie 

z tym coraz lepiej radzą, ponieważ proszę Państwa, nasze lubuskie firmy należą do czołówki w Polsce 

pod względem innowacyjności w zakresie realizacji projektów, w zakresie obszarów takich jak 

marketing, logistyka, wprowadzanie nowoczesnych technologii również do zarządzania. I tu sobie 

świetnie radzimy, jesteśmy w czołówce, mamy już prawie 400 patentów więc też tą drogę, trudną drogę 

w celu uzyskania patentu nasi lubuscy przedsiębiorcy potrafią pokonać. Myślę, że po tej konferencji 

będzie ich jeszcze więcej. Gościliśmy Biskupa Pieronka w gorzowskiej lecznicy. Mogliśmy porozmawiać 

na tematy ważne nie tylko w naszym regionie, ale również w kraju. Biskup odwiedził chorych  

na oddziale hematologii i chorób rozrostowych układu krwiotwórczego w szpitalu w Gorzowie. Ten 

oddział realizuje 70% procedur medycznych w tym obszarze w Województwie Lubuskim. 2 marca 

Wicemarszałek Stanisław Tomczyszyn podpisał umowę na rozwój przedsiębiorstwa poprzez zakup 
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wyposażenia, to jest przedsiębiorca, który prowadzi „Żabi Dwór”. Sławskie Forum Kobiet Aktywnych – 

wspieramy bardzo działania kobiet, które w tym roku są dla nas szczególnie ważne. Mamy 100-lecie 

praw wyborczych kobiet i w tym roku odbędą się takie właśnie spotkania, Miasteczka Kobiet, Kongresy 

Kobiet w każdym powiecie, jak również Pikniki Zdrowia w każdym powiecie, nie tylko w Zielonej Górze, 

w Gorzowie i we Wschowie, tak jak było to do tej pory. Zapraszam bardzo Państwa do udziału, cały 

plan, harmonogram przedstawię dzisiaj i prześlemy Państwu. Mamy znakomite firmy, o których nie 

wiemy, nie wszystkie potrzebują naszej promocji samorządowej, Panie Radny Balcerzak. Niektóre mnie 

zaskakują, w ogóle nie wiedziałam, że takie są, takie Orły. Wręczyliśmy im wyróżnienia specjalne  

z tygodnikiem „Wprost”. Samorządowcem Roku został Marek Cebula – Burmistrz Krosna Odrzańskiego, 

a Andrzej Huszcza Osobowością Roku. Mamy firmy, które otrzymały te tytuły Orłów, to są takie  

w naszym województwie, które m.in. produkują, tworzą, budują elektrownie atomowe na świecie. 

Budują też skocznie narciarskie na świecie. I też hodowcy, rolnicy, na przykład tacy, którzy na wypasie 

mają 800 byków. Byłam pod wielkim wrażeniem, naprawdę takiego poziomu – bardzo często o tych 

samych firmach ciągle mówimy i słyszymy, które się tutaj ciągle prezentują, a o wielu nie wiemy i one 

właśnie zostały wyszukane przez „Wprost” i uzyskały tytuły Orłów lubuskiej gospodarki. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Żywność. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Żywność oczywiście. Tak, to jest  

na pewno, to wybraliśmy jako naszą Inteligentną Specjalizację. Pierwsza wystawa na temat 100-lecia 

Niepodległości została już otworzona przez Romualda Gawlika, Członka Zarządu Tadeusza 

Jędrzejczaka w Gorzowie – „Drogi do Niepodległości”, w gorzowskiej bibliotece. Pozostałe będą 

realizowane w ramach naszego budżetu, przez nasze jednostki. Jutro przyjmujemy cały program  

za kwotę 0,5 mln zł. Piękny program, bardzo dużo inicjatyw, które potrzebują wsparcia również  

z naszego budżetu i takie wsparcie udzielimy w ramach rezerwy. Zarząd wybrał już gospodarza 

tegorocznego Święta Plonów. Dożynki odbędą się 9 września w Babimoście. Pytali mnie dzisiaj radni, 

koledzy też na Klubie Platformy – dlaczego w Babimoście? Dlatego, że tłumów nie było, wielkiej 

konkurencji nie było. Natomiast Babimost naprawdę jest znakomitym miejscem, są znakomici rolnicy  

w Regionie Kozła, ale też staramy się, żeby nie były co roku w tym samym miejscu. Raz są na południu, 

w północy. W ostatnim roku były w Cybince – tak, w środku, więc teraz będą właśnie w Regionie Kozła. 

Skarby Ziemi Lubuskiej, proszę Państwa, jesteśmy spadkobiercami Ziemi Lubuskiej, cywilizacji Odry. 

Teraz tyle się dzieje, jest tak dużo inwestycji, że znajdujemy wiele skarbów. Bardzo często jest  

to przypadkowo, niekoniecznie przy okazji wielkich inwestycji, takich jak budowa S3, gdzie też wiele 
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skarbów udało się znaleźć, ale często to właśnie prywatnie mieszkańcy, rolnicy na swoich polach 

odkrywają niesamowite skarby z epoki brązu, z paleozoiku i takie można obejrzeć już w Muzeum Ziemi 

Lubuskiej w Gorzowie, które są już odrestaurowane. Mogliśmy wręczyć nagrody dla tych znalazców, 

którzy swój obywatelski obowiązek spełnili, bo przypomnę, że obowiązkiem jest skarb oddać,  

bo wszystko co w ziemi, to jest Państwa Polskiego. Należy zgłosić Wójtowi, Burmistrzowi  

i Prezydentowi, ewentualnie bezpośrednio do muzeum, a mamy ich kilka na naszym terenie, więc  

te skarby powinny tam trafić. Jak zwykle Urząd Marszałkowski był organizatorem – zrobiliśmy takie 

krwiodawczy punkt 8 marca. 39 osób podzieliło się tym bezcennym darem, oddając prawie 18 litrów 

krwi. Tak obchodziliśmy święto kobiet. I plan dla kobiet, o którym mówiłam. Już takie spotkania się 

odbywają. W Górzykowie, bardzo duże wydarzenie, tłum ludzi, niewielkie środki finansowe, które 

przekazaliśmy na ten wernisaż, w którym mogliśmy zobaczyć jak kobiety w regionie działają. To już  

w ramach 100-lecia praw wyborczych kobiet. Bardzo ważne też spotkania w tym czasie odbywały się 

merytoryczne na pograniczu polsko-niemieckim, z naszymi partnerami ze strony niemieckiej, na temat 

połączeń kolejowych. Na temat tych połączeń dzisiaj trochę więcej powiem. 9 marca podpisaliśmy 

umowę i do samorządowców przekazaliśmy 46 mln, do naszych gmin, na realizację ważnych projektów 

w obszarze gospodarki wodnościekowej, społeczeństwa informacyjnego i na projekty w infrastrukturę 

edukacji i kształcenia. Pieniądze dostały gminy: Stare Kurowo, Nowe Miasteczko, Łęknica, Lubniewice, 

Skąpe, Rzepin, Trzebiechów, Witnica, a także powiaty: żarski, wschowski, słubicki i Gorzów. 

Skończyliśmy negocjacje, w ramach których sporo zmian, bo aż 130 zmian będzie w naszym 

Regionalnym Programie Operacyjnym. Jesteśmy, można powiedzieć, na półmetku. 2 miliardy zostało 

do zakontraktowania, w tym roku 29 konkursów, ale wcześniej te zmiany będą przyjęte przez Komitet 

Monitorujący 9 kwietnia. W ramach tych negocjacji m.in. udało się przenieść 10 mln zł z Odnawialnych 

Źródeł Energii na wymianę piecyków, tych kopciuchów starych w domach jednorodzinnych u odbiorców 

indywidualnych. 9 kwietnia Komitet Monitorujący jeżeli zatwierdzi te zmiany, to pozostanie tylko 

zatwierdzenie Regionalnego Programu przez Rząd. Minister Rozwoju zapowiedział, że do końca marca 

mają się zakończyć na naszym poziomie renegocjacje Regionalnego Programu. Myślę, że w kwietniu 

Rząd zatwierdzi te wszystkie zmiany i jeszcze w tym półroczu będziemy mogli ogłosić konkurs  

na wymianę pieców. Zaproponowaliśmy gminom taki podział: 70% w ramach funduszy unijnych, 30% 

gmina, 20% odbiorca indywidualny. I w ten sposób też pomnożymy te pieniądze i bardzo realnie 

będziemy walczyć ze smogiem w województwie. To nie tylko te zmiany, również wiele, wiele innych 

przesunięć, ale będę o nich mówić dopiero jak już Komitet Monitorujący zatwierdzi. Zapraszam już 

dzisiaj Państwa na spotkanie z przedstawicielami Komisji Europejskiej. 9 kwietnia o godz. 13:00 

odbędzie się otwarta debata, otwarte konsultacje z przedstawicielami Komisji, tutaj, w tej sali. Każdy 
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może przyjść. Dotyczy to nie tylko tej perspektywy, ale przede wszystkim też polityki spójności po 2020. 

Na pewno będzie to interesujące spotkanie, także bardzo, bardzo serdecznie zapraszam Państwa.  

To o tym jak walczymy ze smogiem już powiedziałam, 10 mln. W Gorzowie już odbyło się pierwsze 

spotkanie z cyklu Obchodów 100-lecia praw kobiet. 10 marca cała, pełna filharmonia, ponad 600 osób, 

także naprawdę bardzo ważne wydarzenie z udziałem nie tylko pań, również panów. 12 marca  

z Babimostu wylecieliśmy do Monaco. W ramach promocji współfinansowaliśmy ten lot. Również  

od razu odpowiem, że jeżeli chodzi o znakowanie w google’ ach już jest ta poprawka. Jeżeli ktoś 

korzysta z GPS-u to Pan Dyrektor Kotylak już mi przekazał informację, że ta poprawka jest. Natomiast 

jeżeli chodzi o oznakowanie właściwe dróg i na trasie S3, to też sprawdzimy. Jeżeli brakuje 

gdziekolwiek, to jak najbardziej – zgadzam się z interpelacjami – należy to poprawić jak najszybciej.  

20 lat historii Województwa Lubuskiego. Z inicjatywy Pana Przewodniczącego Czesława Fiedorowicza, 

który 1998 roku głosował za naszym województwem, narażając siebie również na kary dyscyplinarne 

swojej partii i ówczesnej mojej, więc w Paradyżu spotkali się nie tylko twórcy naszego województwa,  

a też spadkobiercy. Rozmawialiśmy o tym, że naprawdę była to kluczowa decyzja, dla życia 

mieszkańców tutaj na Ziemi Lubuskiej niesłychanie ważna. Mamy potencjał, mamy swoje województwo, 

mamy kawałek swojej ojczyzny, co jest dla nas niesłychanie ważne. W tym roku oczywiście to 20-lecie 

historii Województwa Lubuskiego będzie się toczyć. Mamy sporo pomysłów w jaki sposób będziemy  

te obchody organizować, także to było pierwsze wydarzenie – będą następne. Proszę Państwa, 

staramy się, żeby nasz kierunek lekarski podjął temat humanizacji medycyny. Rozmawiałam na ten 

temat z ojcem dr. Arkadiuszem Nowakiem, który podejmie pracę na naszym kierunku lekarskim, a jest 

prezesem Instytutu Praw Pacjenta i Edukacji Zdrowotnej, prowadzi też szpitale więc cieszę się bardzo, 

że będzie z nami tutaj współpracował. Wiemy jak ważna jest etyka, dobra komunikacja, nie jest niestety 

zaletą lekarzy, nie tylko z Województwa Lubuskiego. II Lubuski Sejmik Seniorów już jest za nami –  

13 marca. To jest właśnie wyzwanie przyszłości i myślę, że też Polityki Spójności po 2020 roku. 

Starzejemy się, w tej chwili, proszę Państwa, 20% mieszkańców naszego regionu skończyło już 60 lat, 

a niedługo połowa mieszkańców naszego województwa będzie w wieku powyżej 60 lat więc musimy już 

teraz myśleć o tym tworząc dzienne domy pobytu, całodobowe, ale również dbać przede wszystkim  

o aktywność seniorów, o ich ruch, aktywność w życiu społecznym i publicznym, i poprawę dostępności 

też usług medycznych dla tej populacji. Takie też były postulaty dotyczące wykluczenia transportowego 

z małych miejscowości, także te postulaty też Zarząd będzie rozpatrywał. Postaramy się, żeby  

w naszym programie, bo mamy taki program dla osób starszych, żeby również te postulaty się znalazły, 

bo po to właśnie był ten Sejmik Seniorów. Pytania są o kierunek lekarski, ja to sprawdzę, nie pamiętam 

w tej chwili, ale faktycznie sporo jest studentów spoza województwa, ale to dobrze chyba o tym 
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świadczy, że jesteśmy dobrze postrzegani. I tutaj do nas napływają studenci, zwłaszcza, że mamy niż 

demograficzny i że nasi młodzi ludzie wolą studiować poza województwem, co zresztą chyba jest takie 

naturalne, bo młodzi są ciekawi. Moi synowie też studiowali we Wrocławiu, ale wracają i to jest 

najważniejsze. Nasz kierunek lekarski jest na standardzie już, na poziomie światowym, w Światowym 

Katalogu Szkół Medycznych – to bardzo cieszy. I spotkania z klubami sportowymi. Odbywają się też 

zgromadzenia wspólników szpitali. Dzisiaj na ten temat będzie informacja więc nie będę tutaj 

przedłużać. Już mam odpowiedź od Pana dyrektora: 44 studentów jest z Lubuskiego na 258 

wszystkich, czyli faktycznie z zewnątrz jest bardzo, bardzo dużo. Proszę Państwa, 11 kwietnia, będę 

prowadzić Międzyrządową Komisję Polsko-Niemiecką w Czerwonym Ratuszu w Berlinie. Zajmuję się 

drugą kadencję tą komisją. Mamy nowego współprzewodniczącego ze strony niemieckiej, będziemy 

uczestniczyć wspólnie w tym posiedzeniu. Zaproszenia poszły do wszystkich marszałków z całej Polski  

i Rządu polskiego. Dosyć to jest trudne w tym czasie, bo widzimy jakie są relacje między rządami Polski 

i Niemiec, a tematy też mamy dosyć trudne, dotyczące polityki społecznej, relacji również związków 

partnerskich, tolerancji, otwartości więc 11 kwietnia. To też czas na promocję naszego województwa. 

Będziemy też mówić o innowacji, powiązaniu gospodarki firm również z nauką i będzie to też okazja  

do zaprezentowania Parków Naukowo-Technologicznych z naszego województwa, które zaprosiłam, 

żeby przedstawiły m.in. właśnie Instytut Agrotechniczny, Park Nowoczesnych Technologii w Nowym 

Kisielinie. Spotkałam się już, na ten temat rozmawiałam z prezesami, mi.in. z Panem Marcinem 

Szczęsnym, który odpowiada za Instytut Agrotechniczny. Mamy pomysł, w jaki sposób wypromować  

i pokazać też ten Instytut. W tym roku jesteśmy organizatorem Ogólnopolskiego Kongresu 

Gospodarczego i przy tej okazji chcemy w Kalsku właśnie zrobić Ogólnopolską Giełdę Zdrowej 

Żywności, w taki sposób, żeby wykorzystać nasz potencjał, naszej inteligentnej specjalizacji. Faktycznie 

jesteśmy zagłębiem zdrowej żywności, indyka, drobiu, wieprzowiny, tych 800 byków…, rzodkiewki, 

szparagi, truskawki, pomidora... Największą mamy produkcję w Polsce i dlatego chcemy rozpocząć  

w tym roku i wpisać na stałe do naszego kalendarza taką Ogólnopolską Giełdę Zdrowej Żywności  

w Kalsku. Tanie pożyczki dla firm są możliwe w naszej Agencji Rozwoju Regionalnego, jako fundusze 

zwrotne. Z Przewozami Regionalnymi, z nowym zarządem, wspólnie z Panią Makarską rozmawialiśmy 

właśnie o tych dodatkowych połączeniach. Trudno mi powiedzieć dlaczego z Zielonej Góry  

do Szklarskiej i Jeleniej Góry, a nie z Gorzowa. Zapytamy się czy takie robili też prognozy i wyliczenia. 

Na pewno można zgrać te pociągi, zrobić przesiadkę w Zielonej Górze. Zapytamy też czy jest możliwe 

połączenie z Gorzowa, bo na pewno to by było też dla nich atrakcyjne, większe natężenie ruchu wtedy 

by było. I tak muszę powiedzieć, że jest bardzo dobra współpraca z obecnym zarządem Przewozów 

Regionalnych, ponieważ zaproponowali bardzo dużo takich letnich, wakacyjnych połączeń 
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turystycznych na grzyby, na ryby, na rower z takim specjalnym składem, na przykład Wrocław-Zielona 

Góra-Tuplice i później przesiadka na rower szlakiem rowerowym do Parku Mużakowskiego. Także  

są otwarci naprawdę na nasze propozycje. Wrocław, Leszno, na grzyby, gdzie są Bory Dolnośląskie, 

bardzo dużo dobrych propozycji, cieszę się z tego. Udało się również porozumieć w końcu z PKP PLK. 

Osobiście brałam udział w tych rozmowach w Ministerstwie Rozwoju w ubiegłym tygodniu, także 

ustaliliśmy, że w tym roku będą dwie umowy na poprawę infrastruktury kolejowej zakontraktowane:  

na drogę kolejową nr 358 Zielona Góra-Poznań i 203 Krzyż-Gorzów. Pierwsza droga jest przygotowana 

cała dokumentacja więc będzie to projekt już na całość w metodologii „zaprojektuj, wybuduj”. Na drogę 

203 I etap na projekt, bo nie są przygotowani więc tak to zostało ustalone. Natomiast na drodze 203 

będzie to kompleksowa inwestycja, nie tylko modernizacja, również elektryfikacja, ale w jakich latach – 

w tej chwili trudno mi powiedzieć. Wszystko zależy od przygotowania dokumentacji. Dwie umowy w tym 

roku muszą być podpisane, takie są wskaźniki przyjęte w Regionalnym Programie, plus 90, prawie  

100 km – musi być zmodernizowana linia kolejowa, żebyśmy nie utracili Krajowej Rezerwy Wykonania, 

tj. prawie 20 mln, nie możemy sobie na to pozwolić. Kolejne umowy w ramach PROW też zostały 

podpisane: z Gminą Nowa Sól, Siedlisko. Targi Lokalne Ekonomii Społecznej odbyły się 17 marca  

w Kostrzynie. Uczestniczył w nich Pan Romuald Gawlik, który też powitał uczestniczki Zimowych 

Igrzysk Olimpijskich z Nowin Wielkich, nasze saneczkarki. Trwa konkurs, do 6 kwietnia jest nabór  

na promocję poprzez sport. Przeznaczyliśmy na ten cel 200 tys. Podpisaliśmy porozumienie z Miastem, 

z Panem Prezydentem Gorzowa, ze Stowarzyszeniem Kultury Cygańskiej oraz biblioteką naszą  

w Gorzowie, w celu powołania Instytutu Papuszy. Ten projekt już był, nie udało się niestety takiego 

porozumienia wtedy wynegocjować. Nawet Samorząd przyznał 100 tys. na ten cel. Nie zostały  

te pieniądze wtedy wydatkowane więc teraz wracamy z tym tematem. To jest niezwykle ważna 

inicjatywa. Spotkanie również w Gorzowie z seniorami. To, co mówiłam – to jest wyzwanie  

na przyszłość, właśnie polityka senioralna oraz edukacja. To są teraz najważniejsze problemy, z którymi 

musimy się zmierzyć. Lubuskie inwestuje w kolej – to mówiłam już o tym spotkaniu. Oprócz tych 

inwestycji, o których już mówiłam, na poprawę infrastruktury, też trwa przygotowanie na przetarg. 

Będzie w kwietniu myślę rozstrzygnięcie – mamy 40 mln, 37 wpisane do Regionalnego Programu, 

wkład własny mamy zapewniony w ramach budżetu. 10 mln trafiło do lubuskich szpitali, podpisaliśmy 

umowy ze Szpitalem Uniwersyteckim w Zielonej Górze, Międzyrzeczu, Świebodzinie, Torzymiu, Krośnie 

Odrzańskim. I wcześniej 6 mln już powędrowało do szpitala w Gorzowie. W ubiegły piątek 

uczestniczyliśmy na zaproszenie firmy, dlatego być może do radnych nie trafiły zaproszenia, ale zwrócę 

na to uwagę, jeżeli są takie wydarzenia, żeby jednak pilnować. Organizatorem wiechy jest firma, która 

buduje, więc to firma zapraszała. Stan surowy,  opozycja Sejmiku była – był Pan Wojewoda.  
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W tej uroczystości wzięli też udział Radni: Pan Wiceprzewodniczący Sejmiku Mirosław Marcinkiewicz, 

Pani Radna Anna Synowiec. Bardzo ważna dla nas wszystkich uroczystość, bo wszyscy partycypujemy 

właśnie w tym przedsięwzięciu. Inwestycja za 66 mln. Cieszy, że terminy są dotrzymane. W tym roku 

będzie oddana do użytku więc to jest niesłychanie ważne dla wszystkich mieszkańców. A też w piątek 

otrzymaliśmy dar od Księcia Franza Friedricha, Księcia Pruskiego, który bardzo z nami mocno 

współpracuje. Przywiózł dar z Zakonu Joannitów – to jest początek. Prosił o listę potrzeb. Tych 41 łóżek 

to jest początek. I 23 marca I Lubuska Konferencja Geriatryczna odbyła się w szpitalu w Torzymiu. 

Bardzo wysoki poziom. Niestety nie mogłam uczestniczyć, ale była Pani Makarska i mówiła,  

że naprawdę bardzo ciekawe wystąpienia. W dniach 23 i 25 marca Pan Stanisław Tomczyszyn wziął 

udział w wizycie studyjnej na Saksońskim Szlaku Wina. Z Saksonią świętujemy w tym roku, proszę 

Państwa, 10-lecie współpracy, stąd też będzie sporo wspólnych wydarzeń. Nawet razem, wspólnie 

nasza promocja 4 października, w Londynie, dwóch parków wpisanych na listę UNESCO i również 

delegacja – jest nowy rząd w Saksonii – jest zaproszona na Święto Województwa. Będziemy też  

my gościć w Dreźnie. Właśnie uzgadniamy terminy we wrześniu, na początku września, także będzie  

to wszystko możliwe. W międzyczasie tutaj również odpowiedziałam na kilka interpelacji. Jeżeli chodzi  

o zalewane tereny, to poproszę Pana Tomczyszyna – jest przygotowany. Te drogowe wszystkie, takie 

szczegółowe – jeżeli Państwo pozwolą, to na piśmie odpowiemy. Remont kościoła w Sławie: kościół 

uzyskał od nas 0,5 mln zł z naszego funduszu zabytkowego na remont dachu, jak do tej pory. Produkty 

regionalne: myślę, że podczas tej Ogólnopolskiej Giełdy Zdrowej Żywności będzie okazja podebatować 

na ten temat, w jaki sposób ten potencjał naszego regionu przekuć na prawdziwy sukces i skorzystać 

właśnie też z podpowiedzi producentów. Obwodnica faktycznie jest na liście warunkowej, jest 

nieprzygotowana dokumentacja, jeżeli chodzi o Lubsko, ale to szczegółowo na piśmie odpowiemy. 

Program „Młodzi On-Life” i budżet obywatelski w tym zakresie, 1 mln zł. Jest regulamin przyjęty, Zarząd 

w najbliższym czasie – myślę, że jutro – będzie ogłaszał nabór projektów – tu jeszcze nie było naboru, 

na ten budżet inicjatyw. Zwiększyliśmy kwotę możliwą do dofinansowania z 5 na 10 tys., żeby to były 

takie już projekty konkretne, tym bardziej, że w kryteriach wyznaczyliśmy przeznaczenie tych środków. 

Mają być to przede wszystkim wydarzenia, które będą też podkreślały znaczenie 100-lecia Niepodległej 

Polski, wartości kulturowe, dziedzictwo patriotyczne. I tego typu projekty będziemy przyjmować. 

Natomiast jeżeli chodzi o „Seniorzy On-Life”, nabór jest skończony na ten cel. Mieliśmy 300 tys.,  

a wpłynęły projekty na kwotę grubo ponad 800 tys. zł. Jest bardzo duże zainteresowanie, co bardzo 

cieszy, że seniorzy są bardzo aktywni i  trzeba będzie pomyśleć w przyszłości też o zwiększeniu 

budżetu na ten cel. Polityka rowerowa: więc w tym roku przygotowujemy całą inwentaryzację, mamy 

środki finansowe zapewnione w budżecie na ten cel. Przygotowujemy też program na realizację już 
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Lubuskiego Szlaku Rowerowego. Jeżeli chodzi o wymianę młodzieży, to na piśmie odpowiemy, tym 

bardziej, że nie ma Pani Radnej więc nie będę tutaj w szczegółach omawiać. Taka współpraca jest  

i z Ukrainą, i z Białorusią. Tutaj zapraszamy młodych ludzi, więc być może też pozytywnie będziemy 

mogli odpowiedzieć dla Pani Prezes Stowarzyszenia „Orzeł Biały”. Jeżeli chodzi o Centrum Edukacji: 

Pani Radna Synowiec pytała, faktycznie jest termin przesunięty o rok. Szczegółowo odpowiemy 

pisemnie. Droga S3 tak, jak najbardziej, powinna być oznakowana, jeżeli chodzi o dojazd do Portu 

Lotniczego, to sprawdzimy. 65-lecie Lubuskiego Zespołu Pieśni i Tańca więc stąd też dwa projekty, 

które Regionalne Centrum Animacji Kultury realizuje w ramach Regionalnego Programu – Budowa 

Centrum Designu i Kreatywności. To też jest właśnie dla nich, bo w ramach tych projektów ma powstać 

sala koncertowa, garderoby dla Lubuskiego Zespołu Pieśni i Tańca. Chcemy, żeby – tak jak 

„Mazowsze”, czy „Śląsk” – mieli też swoją siedzibę, zgadzam się tutaj całkowicie, zasługują na to. 

Również. ranga festiwalu też powinna być jak najwyższa. Ja to sprawdzę, jak to się stało, czy  

to my zawiniliśmy, że festiwal stracił na znaczeniu, trudno mi w tej chwili odpowiedzieć. Inwestycje  

w tabor kolejowy: jeżeli chodzi o linię Zbąszynek-Rzepin – w tej chwili nie są w Regionalnym Programie 

ujęte. Ale też sprawdzę, bo PKP i PLK po rozmowie w Ministerstwie, zobowiązało się do przesłania nam 

wykazu wszystkich inwestycji, bo na naszym terenie prowadzą również działania finansowane  

z Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko. To są trzy inwestycje, wpisane do Kontraktu 

Terytorialnego i prowadzą też szereg innych modernizacji i remontów. Tak wyszło z rozmowy, więc jak 

tylko będę miała ten wykaz, to przekażę również Radnym. Droga 302 – to musimy sprawdzić. Jeżeli 

chodzi o studentów – odpowiedziałam. Połączenia też. Także pozostałe interpelacje, jeżeli Państwo 

pozwolicie – na piśmie. Bardzo dziękuję.  

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 5 

do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, króciutko. Pani 

Marszałek, odnośnie Ośrodka Innowacji: akredytacja, wyszły nowe przepisy. Bez tego – akredytacji – 

ośrodek się nie rozwinie. Druga sprawa: dlaczego mówiłem o tych torebkach. Jako Przewodniczący 

Komisji,  wystąpię do wielkich sieci, żeby tworzyć wysepki sprzedaży produktów regionalnych.  

I ten materiał by był super promocyjny. Co do aktywności seniorów: Drodzy Państwo, seniorzy uratują 

ten kraj. Nie wiem czy słyszeliście reklamy McDonalda, gdzie seniorzy zastąpili młodych ludzi, 

sprzedają produkty McDonalda. I ostatnie Pani Marszałek, na temat tego wyjazdu do Berlina: mam, 
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koleżanko Marszałek propozycję, żebyś zabrała Klaudiusza Balcerzaka i zaskoczymy ich nie tylko 

wspaniałą żywnością, ale faktem, który przekażę Pani Marszałek osobiście. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jednak zwracam 

Państwu uwagę, że Przewodniczący prowadzi obrady, by zgłaszać się jeśli ktoś z Państwa chce zabrać 

głos. Ja rozumiem wolę zabrania głosu. Czy ktoś chciałby do informacji? Jeśli nie, ja chcę tylko w tym 

momencie poinformować, że 14 czerwca będzie w Zittau w ramach obchodów 10-lecia taka konferencja 

– tu szczególnie radnych z powiatu żarskiego zapraszam do udziału: Pana Wacława Maciuszonka, 

Pana Tadeusza Ardellego, by ten 14 czerwca sobie już zapisali, Franciszka Wołowicza i innych. 

Jednocześnie chciałem z góry prosić, będę oczywiście indywidualnie rozmawiał, bo Saksonia 

zaproponowała mecz piłkarski pomiędzy Landtagiem Saksonii a Sejmikiem Województwa Lubuskiego.  

Mam nadzieję, że sklecimy jakąś drużynę. Nie ma jeszcze planowanego terminu, także jest czas 

trenować, przeprowadzić jakiś intensywny obóz, przypomnieć sobie zasady gry w piłkę nożną,  

bo przegrać z Niemcami – w takim roku Mistrzostw Świata – to nie byłoby zaszczytem. Szanowni 

Państwo, zatem dziękuję Pani Marszałek za przedstawione informacje. Na serwerze dla radnych 

zostały zamieszczone informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych  

w województwie lubuskim. Mamy kilka tych ZIT-ów. Czy ktoś z Państwa ma pytania do tej informacji? 

Nie ma. A zatem przechodzimy do punktu 5. 

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim 

stanowią załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Punkt 5. 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres 01.01.2017 – 31.12.2017. 

 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres 01.01.2017 – 31.12.2017 stanowi 

załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecny jest 

Pan Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Członkowie Komisji Zdrowia, 

Rodziny i Spraw Społecznych oraz Członkowie Komisji Budżetu i Finansów zapoznali się z informacją  
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i przyjęli ją do wiadomości. Czy Państwo Radni mają jakieś pytania do tej informacji? Jeśli nie ma,  

to stwierdzam, że Sejmik przyjął tą informację do wiadomości. Przechodzimy do punktu 6. 

 

Punkt 6. 

Informacja na temat stanu likwidacji wojewódzkich jednostek melioracyjnych. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę  

o zabranie głosu Pana Stanisława Tomczyszyna – Wicemarszałka Województwa Lubuskiego. 

Rozumiem, że też odpowie ogólnie na to pytanie, które zadał Pan Radny Fedko. Bardzo proszę Panie 

Marszałku, potem będą pytania ewentualnie w tej sprawie. Bardzo proszę. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Bardzo serdecznie dziękuję. 

Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni, Szanowni Goście dzisiejszej sesji. 

Tak jak Pan Przewodniczący powiedział, Komisja Rolnictwa między innymi, ale też wielu radnych pyta 

jaki jest stan dotyczący likwidacji Lubuskiego Zarządu Melioracji, jego oddziału w Gorzowie, również 

Melioracji Lubuskiej. Otóż, proszę Państwa, 20 lipca 2017 roku, jak Państwo tu macie też na slajdzie, 

została uchwalona ustawa prawo wodne, która weszła w życie z dniem 1 stycznia 2018 roku.  

I tu chciałbym bardzo wyraźnie Państwu uzmysłowić, że zgodnie z art. 534, ust.1, pkt. 3 ustawy,  

z dniem wejścia w życie Wody Polskie wstępują w prawa i obowiązki wynikające z zawartych umów 

przez marszałków województw lub wojewódzkie samorządowe jednostki organizacyjne. Ustawa ładnie 

tutaj brzmi, jakie są jej dalsze losy, życie, to zaraz będziemy sobie tutaj rozmawiać. Otóż przedstawiam 

Państwu też taki podział tych Wód Polskich. Państwowe gospodarstwo Wody Polskie zostało w takiej 

strukturze: otóż jest zarząd krajowy, 11 zarządów regionalnych, 50 zarządów zlewni oraz 330 nadzorów 

wodnych. To taka struktura, która powstała. Oczywiście to wszystko odpowiada mapie hydrologicznej. 

Tu nie ma już takiego podziału, jak kiedyś było, dosłownie na województwa. I teraz Państwo tutaj macie 

właśnie tych 11 zarządów RZGW. Nasze województwo zostało tutaj – zniknęło jakby z mapy Polski  

i głownie zostało podzielone pomiędzy Poznań i Wrocław. Tutaj też mamy bardziej taką już mapę Polski 

pokazaną i te granice właśnie tych RZGW. I teraz jak wygląda zakres działania na terenie Województwa 

Lubuskiego. Tutaj mieliśmy nasz Lubuski Zarząd Melioracji i teraz nasze województwo zostało 

podzielone na 4 Regionalne Zarządy Gospodarki Wodnej. Otóż mamy tutaj powiat strzelecko-

drezdenecki, tak mniej więcej, to RZGW Bydgoszcz – zaraz powiem pod jaką tam zlewnię. Tutaj 

troszkę, nie wiem, to tam chyba Lubiszyn jest czy gmina – to będzie RZGW Szczecin. RZGW Gorzów, 

to głównie tu teren Gorzowa i okolic. I tu znaczna część naszego województwa została przydzielona  
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do RZGW Wrocławia. I teraz, proszę Państwa, tutaj jest ciekawostka jeszcze następna. Nie dość,  

że to zostało podzielone na 4 RZGW, to zlewnie jeszcze mamy następujące: otóż kolorami, jak Państwo 

tutaj widzicie, jest to tak pokazane, żeby było – tu można zobaczyć. A więc część północna, to zielonym 

kolorem to jest Zarząd Zlewni w Szczecinie. Później mamy strzelecko-drezdeneckie – musi jeździć  

po pozwolenia wodnoprawne do Piły. Gorzów i okolice to również mamy Zarząd Zlewni Gorzów, to ok. 

Ale na południu województwa mamy fajne ciekawostki. Powiat żarski będzie jeździł  do Zgorzelca,  

a powiat żagański do Lwówka Śląskiego, jak dobrze tutaj widzę. A więc to rozdrobnienie jest tutaj tak 

ostro, mocno pokazane. I teraz tu macie Państwo tą strukturę: prezesa i mamy tych dyrektorów. I nas  

tu interesują takim czerwonym kolorem uzmysłowione. A więc mamy tu Zgorzelec i Zielona Górę, która 

pod Wrocław, Lwówek Śląski, bo tu też nasz teren jest pod Wrocław. Później mamy Poznań, to mamy 

Zarząd Zlewni w Gorzowie, a więc my tutaj pod Poznań podlegamy i część również tam, co mówiłem 

strzelecko-drezdeneckie podlega pod dyrektora w Bydgoszczy. I tu jest zlewnia w Pile. A więc tak  

to wygląda. I kawałeczek jeszcze jednej gminy znajduje się w Szczecinie więc rozdrobnienie jest takie 

dość ciekawe. I teraz, proszę Państwa, co żeśmy podjęli w poprzednim roku. A więc we wrześniu został 

2017 roku powołany zespół do wdrożenia tych zapisów. Podejmowaliśmy tu wspólnie 19 grudnia 

uchwały w sprawie likwidacji Zarządu Melioracji w Zielonej Górze z oddziałem Melioracji Lubuskiej.  

I również 28 grudnia Zarząd powołał likwidatora. 30 stycznia nastąpiła zmiana likwidatora. I tu, proszę 

Państwa, cóż ten likwidator robił? Przede wszystkim przejęcie pomieszczeń, wyposażenia na potrzeby 

likwidacji jednostek, uzgodnienia sal z kontrahentami, otwarcie ksiąg rachunkowych, itd. Więc  

tu mnóstwo tych rzeczy trzeba było podjąć dlatego, że to wszystko musi iść. Tylko był jeden duży, 

zasadniczy problem. Otóż pod Wrocław podlegała Zielona Góra i tu przez 2 miesiące w ogóle nie było 

dyrektora powołanego w Zielonej Górze. Dopiero dyrektora powołano 5 marca. A więc mieliśmy bardzo 

utrudniony proces w Zielonej Górze. Został były Burmistrz Szlichtyngowej Pan Jan Wardecki, to bliski 

współpracownik Pana Posła Asta. Był Wiceburmistrzem kiedy Pan Ast był Burmistrzem Szlichtyngowej, 

a później był po nim Burmistrzem. To tak z biogramu wyczytałem. Więc sprawa wygląda w ten sposób, 

że istnieje wiele takich zagrożeń. Ja tu zaraz Państwu, bo nie będziemy tego wszystkiego czytać. Jakie 

to są zagrożenia? Otóż te zagrożenia będą dotyczyć głównie gmin i tych wszystkich, którzy będą 

inwestować, więc to są sprawy tzw. wodnoprawne, bo ta ustawa, wchodząc w życie, zlikwidowała 

możliwość wydawania tych pozwoleń wodnoprawnych przez powiaty. Na dzień dzisiejszy jest pat, więc 

będzie tutaj chyba pat inwestycyjny. Kiedy Rząd przyjmie jakąś nową ustawę, czy podejmie jakieś 

decyzje, tego nie wiemy. Teraz dałem takie hasło: „brak stabilizacji personalnej znacznie opóźnił proces 

likwidacji”. Tu mówiliśmy o braku dyrektora, ale jeszcze jest ciekawostką to, że pracownicy Wód 

Polskich w Zielonej Górze otrzymują wynagrodzenie, ale jeszcze nie mają żadnych angaży, więc bazują 
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na tych starych chyba angażach, które kiedyś były jeszcze w Lubuskim Zarządzie Melioracji. Pensję 

otrzymują, ale nie wiedzą czy są kierownikami, specjalistami, podinspektorami. Nie wiadomo jakie 

funkcje pełnią, ale pensję otrzymują. Mieliśmy te opóźnienia w realizacji. Teraz mamy kolejne sprawy. 

To, co Państwu zacytowałem na początku, a więc jakby przejmują te wszystkie zobowiązania, ale  

my mamy tutaj utrudnienia. Przede wszystkim problem jest – niepopłacone są rachunki, które przyszły 

w styczniu za energię elektryczną jeszcze z grudnia. Więc kto ma za to zapłacić? Wody Polskie, ale 

Wody Polskie nie mają pieniędzy na funkcjonowanie. W związku z tym nie wiemy jak to będzie. 

Wojewoda też tych pieniędzy nie otrzymał. Mamy tutaj płatność również za media. Dodatkowe 

wynagrodzenia roczne też nie wiadomo kto zapłaci. Ostatnio interpelacja przyszła, że mamy solidarnie 

płacić, a tu trzeba przecież do końca marca ludziom te wynagrodzenia zapłacić. Mamy tutaj taki orzech 

do zgryzienia. Ale też poszliśmy na rękę Wodom Polskim, bo przecież przekazaliśmy im wyposażenie – 

biur, wyposażenie w sprzęt komputerowy, krzesła, meble. Wszystko to Wody Polskie otrzymały od nas 

nieodpłatnie, bo bez tego po prostu ludzie by nie mogli normalnie pracować, więc część samochodów, 

sprzętu, została przekazana, żeby też Wody mogły pracować. Więc tak to mniej więcej wygląda. 

Teoretycznie też Wody Polskie powinny w tym roku rozpocząć inwestycje, ale też my nie możemy 

przekazać nawet projektów, bo nie było komu tego przekazać. Mam nadzieję, że nowy dyrektor w tej 

chwili będzie w stanie jakieś z nami umowy podpisać, bo my mamy szereg przygotowanych projektów 

inwestycyjnych. Są zabezpieczone, jak Państwo wiecie, pieniądze w naszym Regionalnym Programie 

Operacyjnym, przeciwpowodziowe inwestycje. Gminy i ludzie czekają, ale według mnie, jeżeli takie 

tempo będzie pracy, to ja nie widzę możliwości tego, żeby te inwestycje w tym roku jakiekolwiek zostały 

zrobione dlatego, że też się to musi znaleźć w zapisie przecież, żeby Wody Polskie mogły korzystać, 

być zapisane w naszym Regionalnym Programie. Taki wniosek my żeśmy skierowali, jesteśmy za tym, 

żeby to wszystko wykonać. Nie mamy wpływu na to jaka jednostka to będzie realizować. I w związku  

z tym, to są takie te najważniejsze rzeczy. I chciałbym odpowiedzieć na te interpelacje, które Pan Radny 

Edward Fedko też złożył, odnośnie tego Wilenka. Więc tam problem jest znany od kilku lat tylko,  

że trochę rolnicy są sobie winni, bo powstała koncepcja wyjścia z tej sytuacji, na którą później rolnicy  

po jakimś tam roku czasu się nie zgodzili. W związku z tym znowu powstał problem, co z tym fantem 

zrobić. Koncepcja jest, ale my tego nie jesteśmy w stanie zrealizować. Pieniądze w RPO naszym są, ale 

teraz powstała nowa jednostka Wody Polskie. Wobec tego myślę, że ta inwestycja, zostanie projekt 

zrobiony i Wody Polskie wykonają. My nie mamy już takich możliwości, bo tam rzeczywiście problem 

istnieje. Odnośnie rejestracji produktów regionalnych. Pani Marszałek tu już odpowiedziała. Więc 

sytuacja wygląda w ten sposób, że każdy kto chce zgłosić produkt regionalny, to też jest pracownik  
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u nas w Departamencie Rolnictwa, który pomaga – Pan Piotr Czura z imienia i nazwiska. Natomiast, 

Panie Radny, rejestruje to Ministerstwo Rolnictwa i tam ten proces trwa w Ministerstwie Rolnictwa. 

 

Informacja na temat stanu likwidacji wojewódzkich jednostek melioracyjnych stanowi załącznik nr 8  

do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Przepraszam Panie Marszałku. Panie 

Marszałku, to jakieś nieporozumienie. Przecież ja zdałem wnioski i liczyłem na to, że się odezwie 

Pański pracownik, proszę Pana. Po dwóch miesiącach? No zaraz, zaraz Panie Marszałku. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Dobrze. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Nie „dobrze”, niech Pan nie macha, tylko 

dbamy o lubuskie. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Ja przedstawiam jaki jest stan 

faktyczny i on tak wygląda. Więc jeżeli wniosek jest złożony w Ministerstwie Rolnictwa, to czekamy,  

aż Minister przyśle, że Pan otrzymał ten certyfikat. Ośrodek Agrotechniczny, to ja podzielam  Pana 

pogląd, że nie ma certyfikacji. Ja byłem swego czasu z Ministrem Kalembą – Ministrem Rolnictwa 

ówczesnym – kiedy wizytował. Ja przedstawiałem – nie wiem czy Pan wtedy też nie był? Razem 

wspólnie byliśmy i Minister poradził wtedy, co szkoła zawodowa w Sulechowie, która była właścicielem, 

ma zrobić – żeby z Puławami zawrzeć jakiś tam układ, żeby mogły te produkty być właściwie 

certyfikowane i wtedy ten ośrodek by się rozwijał. Tego nie wykonano, my nie jesteśmy tego 

właścicielem. Mam nadzieję, że może Uniwersytet Zielonogórski w tej materii podejmie stosowne 

wnioski. I tu jeszcze Pani Marszałek mówiła odnośnie Sławy. Sława, ks. Ślusarczyk otrzymał 500 tys. zł 

na dach z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich, a jeszcze jest Minister Kultury i tam trzeba składać 

wnioski. Jest fundusz taki na ochronę zabytków. Tam chyba było swego czasu sporo pieniędzy  

i kościoły, i instytucje, które są zabytkiem z naszego województwa zawsze tych 4-5 mln zł województwo 

otrzymuje, bo to jest jedyna szansa na to, żeby w tej chwili takie poważne inwestycje wykonać. Ja mam 

tyle. Nie chciałbym tutaj za długo. Dziękuję uprzejmie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają pytania do sprawy dotyczącej likwidacji wojewódzkich jednostek 
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melioracyjnych? Także myślę, że kiedy się do Państwa też zwracają mieszkańcy, to trzeba informować 

jak to wygląda i mam nadzieję, że będzie powołany dyrektor i będzie można go zaprosić…, jest już 

powołany, to dobrze. Na którąś z sesji zaprosimy, by poinformował o sposobie tworzenia tej nowej 

jednostki. Bardzo dziękuję Panie Marszałku. Przechodzimy do punktu 7. 

 

Punkt 7. 

Raport z realizacji w 2017 roku Wojewódzkiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych na lata 2012-2017. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecny 

Pan Łukasz Porycki – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. O przedstawienie opinii Komisji 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji – nie ma Pani Przewodniczącej, 

to Pani Wiceprzewodnicząca Anna Chinalska. 

 

Raport z realizacji w 2017 roku Wojewódzkiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych na lata 2012-2017 stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała raport pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania? Jeśli nie, to stwierdzam, że Sejmik raport do wiadomości 

przyjął. 

 

Punkt 8. 

Raport z realizacji Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania Narkomanii w 2017 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecny 

Pan Jakub Piosik – Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze.  

O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Wiceprzewodniczącą 

Panią Annę Chinalską. 
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Raport z realizacji Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania Narkomanii w 2017 roku stanowi 

załącznik nr 11 do protokołu.  

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała raport pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają pytania do raportu? Jeśli nie, to stwierdzam, że Sejmik raport do wiadomości 

przyjął. Szanowni Państwo, zgodnie z wcześniejszą zapowiedzią, ogłaszam teraz przerwę 30 minutową. 

Komisja Zdrowia zbiera się w sali 108. Czy Pani Skarbnik już przygotowała materiał dla Komisji 

Budżetu? Jeszcze nie. A zatem na razie Komisja Zdrowia i ogłosimy krótką przerwę jeszcze, kiedy 

będzie gotowy materiał dla Komisji Budżetu i Finansów. Zatem bardzo proszę o dyscyplinę. 

Przypominam, że za pół godziny będzie 13:30 i wszyscy są obecni na sali Sejmiku, i wznawiamy 

obrady. Dziękuję bardzo. 

 

przerwa 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

wznawiam obrady. Mamy kworum na sali Sejmiku. Przechodzimy do punktu 9. 

 

Punkt 9. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu 

terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie Programu Inwestycyjnego pn. „Rekreacja 

nad lubuską wodą” na 2018 rok – druk nr 653/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Łukasz Porycki – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe w tej 

sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 



31 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja Kultury, 

Sportu, Edukacji i Turystyki zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania do tej uchwały? Jeśli nie ma, to projekt uchwały w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego z przeznaczeniem  

na dofinansowanie Programu Inwestycyjnego pn. „Rekreacja nad lubuską wodą” na 2018 rok – druk  

nr 653/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. Jeszcze 

chwileczkę, dziękuję uprzejmie. 

W głosowaniu wzięło udział 20 radnych. 

20 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XLIII/641/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego z przeznaczeniem  

na dofinansowanie Programu Inwestycyjnego pn. „Rekreacja nad lubuską wodą” na 2018 rok stanowi 

załącznik nr 16 do protokołu.  
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Punkt 9a. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2018 dotacji 

celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach 

wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk  

nr 673/18, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Łukasz Porycki – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe w tej 

sprawie? Nie ma. Projekt uchwały został wypracowany wspólnie z Komisją Kultury, Edukacji, Sportu  

i Turystyki. Czy Pani Przewodnicząca Maria Jaworska chciałaby dodać coś w tej sprawie? 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Nie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

wersję drugą. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 18 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zgłosić jakieś uwagi do tego projektu? Pan Radny Franciszek 

Wołowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Ja niezmiennie te same uwagi co roku 

powtarzam. Uprawiamy hipokryzję od lat, powinniśmy nazwać to „funduszem kościelnym” i nie udawać, 

że jest inaczej. Podobnie na 35 wniosków, 7 tylko, w tym jeden ze znakiem zapytania, tzw. „cywilny” – 

28 to są wyłącznie kościoła rzymskokatolickiego. Na 950 tys., 804 tys. na rzecz kościelnych obiektów, 

146 na rzecz świeckich. Po prostu zabytków chyba w Województwie Lubuskim innych nie mamy.  
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A strona kościelna już chyba tak się przyzwyczaiła do tego, że nie musi innych starań podejmować,  

bo wie, że tutaj zawsze łaskawym okiem będzie traktowana. Ale ja chciałem jeszcze o co innego spytać 

przy tej okazji. Ponieważ wpłynęło 70 wniosków na ponad 5 mln, 35 zostało zakwalifikowanych, czyli 

pozostałe 35 siłą rzeczy musiało odpaść. Ja bym chciał się dowiedzieć ile z tych 35, które nie uzyskały 

wsparcia – jaka jest struktura tych wniosków? Tzn. ile dotyczy parafii, a ile obiektów świeckich? 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pana Dyrektora 

Łukasza Poryckiego poproszę, ale z tego co na komisji obradowaliśmy, to widzimy, że znacząco 

zwiększyliśmy propozycję dofinansowania obiektów niesakralnych i większość chyba projektów tych 

niesakralnych, czy większy procent uzyskał obiektów niesakralnych niż sakralnych, taka jest prawda, 

chyba. Bardzo proszę Panie Dyrektorze. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Łukasz Porycki: Panie Przewodniczący, 

Szanowni Państwo. Tak jak już wcześniej Pan Przewodniczący wspomniał, wpłynęło 70 wniosków  

na łączną kwotę zadania na 10 mln 208 tys. zł. Wnioskowana kwota dotacji wynosiła 5 mln 167 tys., 

także widzimy tutaj ponad pięciokrotnie więcej niż przewidziany był budżet województwa. W tym roku  

po raz pierwszy z 950 tys. zł, 100 tys. zostało przeznaczonych na wsparcie zadań zgłaszanych przez 

jednostki samorządu terytorialnego. Wydzieliliśmy kwotę ponad 10% na te zadania, także 3 zadania, 

które by zostały zgłoszone, czyli Gmina Ośno Lubuskie, Niegosławice i Nowogród Bobrzański, 

otrzymała takie wsparcie – łącznie 100 tys. zł. Komisja obradowała w składzie Pan Przewodniczący 

Czesław Fiedorowicz, Pan Radny Tadeusz Pająk, przedstawiciel Lubuskiego Konserwatora Zabytków, 

który wskazywał nam te inwestycje, które były wcześniej już realizowane, był to kolejny etap tych 

inwestycji. Także bardzo tutaj braliśmy pod uwagę głos przedstawiciela Lubuskiego Konserwatora 

Zabytków, który ma największą wiedzę na temat zadań realizowanych właśnie przy zabytkach  

w województwie lubuskim. I tak rzeczywiście 25 kościołów dostało dofinansowanie, jeden kościół 

grekokatolicki w Gorzowie Wielkopolskim, Fundacja Pałac Bojadła i osoby prywatne: Pani Ewa Gac, 

firma Bacoup i wagon czyli zgłoszone przez PTK realizacja tej inwestycji. Także staraliśmy się tutaj 

bardzo szeroko podejść do tematu i komisja uznała – pierwszy raz w ogóle powołana została taka 

komisja, oceniająca wnioski i pierwszy raz też staraliśmy się bardzo szeroko podejść do tych zabytków. 

Nie ukrywajmy – 90% wniosków wpływających do Urzędu Marszałkowskiego, były to wnioski parafii 

więc też tutaj nie mamy pola za dużego do popisu, żeby bardziej pluralistycznie do tego podejść. 
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Natomiast uważam, że i tak staraliśmy się wspierać te wnioski, które były kolejnym etapem prac 

rozpoczętych już w latach poprzednich. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, informację mam, Pani Marszałek sama deklarowała, że będziemy starali  

się w kolejnych latach, w kolejnych budżetach zwiększać kwotę dofinansowania. Sami Państwo 

widzicie, że jest progresja, jaka ma miejsce, chociaż oczywiście oczekujemy, że podobnie z budżetów 

gmin będą asygnowane środki na wsparcie tych prac restauratorskich, konserwatorskich, robót 

budowlanych. Jeszcze Pan Radny Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: W nawiązaniu do słów Radnego Wołowicza,  

to klub, który mam zaszczyt reprezentować – Bezpartyjni Samorządowcy – już w trakcie składania 

poprawek budżetowych, wniosków do budżetu, wskazał, że – w naszej opinii – powinien nastąpić 

podział 50% na zabytki sakralne, 50 na niesakralne. I tutaj również chciałbym po raz kolejny 

powiedzieć, że jesteśmy wielkimi zwolennikami takiego podziału i chcielibyśmy, aby od przyszłego roku 

to już funkcjonowało na tych zasadach. Także bardzo proszę o uwzględnienie tego głosu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Wnioskować można. 

Raz jeszcze przypominam dane, że 90% wniosków w wolnym naborze są to wnioski jednostek 

sakralnych i nabory są otwarte i wolne. Szanowni Państwo, projekt uchwały w sprawie udzielenia  

z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2018 dotacji celowych na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych  

na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 673/18, wersja 2, poddaję pod głosowanie. Kto z 

Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto 

jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24  radnych. 

23 głosy za, 1 głos przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XLIII/642/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie 

udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2018 dotacji celowych na prace 
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konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków 

położonych na obszarze województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 19 do protokołu.  

 

Punkt 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych przypadających w 2018 roku na realizację zadań samorządu województwa 

lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób 

niepełnosprawnych – druk nr 654/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny  jest 

Pan Jakub Piosik – Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze.  

Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O opinię Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych proszę Wiceprzewodniczącą Komisji Panią Annę Chinalską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 22 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania bądź uwagi? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie podziału 

środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2018 roku 
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na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej  

i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 654/18, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23  radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XLIII/643/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie podziału 

środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2018 roku 

na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej  

i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych stanowi załącznik nr 23 do protokołu.  

 

Punkt 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia wykazu zawodów, w których za przygotowanie 

zawodowe młodocianych pracowników zatrudnionych na podstawie umowy o pracę, może być 

dokonywana refundacja kosztów wynagrodzeń i składek na ubezpieczenia społeczne 

poniesionych przez pracodawcę – druk nr 655/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Łukasz Hudziak – Zastępca Dyrektora ds. rynku pracy i doradztwa zawodowego Wojewódzkiego 

Urzędu Pracy w Zielonej Górze. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

komisji pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu.  

 



37 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

|Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały  

w sprawie określenia wykazu zawodów, w których za przygotowanie zawodowe młodocianych 

pracowników zatrudnionych na podstawie umowy o pracę, może być dokonywana refundacja kosztów 

wynagrodzeń i składek na ubezpieczenia społeczne poniesionych przez pracodawcę – druk nr 655/18, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XLIII/644/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie 

określenia wykazu zawodów, w których za przygotowanie zawodowe młodocianych pracowników 

zatrudnionych na podstawie umowy o pracę, może być dokonywana refundacja kosztów wynagrodzeń  

i składek na ubezpieczenia społeczne poniesionych przez pracodawcę stanowi załącznik nr 26  

do protokołu.  

 

Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej pod uprawy maku  

i konopi włóknistych w województwie lubuskim oraz rejonizacji tych upraw w roku 2018 – druk 

nr 656/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Wojciech Kozieja, cieszymy się, że powrócił Pan Dyrektor do zdrowia – Dyrektor Departamentu 

Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? 

Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego 

Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna. Dziękuję. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma do tej uchwały jakieś pytania, uwagi? Nie widzę. Projekt uchwały w sprawie określenia 

ogólnej powierzchni przeznaczonej pod uprawy maku i konopi włóknistych w województwie lubuskim 

oraz rejonizacji tych upraw w roku 2018 – druk nr 656/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XLIII/645/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie 

określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej pod uprawy maku i konopi włóknistych w województwie 

lubuskim oraz rejonizacji tych upraw w roku 2018 stanowi załącznik nr 29 do protokołu.  

 

Punkt.13. 

Podjęcie uchwały w sprawie Gryżyńskiego Parku Krajobrazowego – druk nr 657/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Wojciech Kozieja – Dyrektor Departamentu Rolnictwa. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie?  

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia komisji 

jest pozytywna. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Państwo Radni mają 

pytania do tego projektu? Nie, to wobec tego projekt uchwały w sprawie Gryżyńskiego Parku 

Krajobrazowego – druk nr 657/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk  

niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XLIII/646/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie 

Gryżyńskiego Parku Krajobrazowego stanowi załącznik nr 32 do protokołu.  

 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie Parku Krajobrazowego „Ujście Warty” – druk nr 658/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest Pan 

Dyrektor Kozieja. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma pytania bądź uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie Parku 

Krajobrazowego „Ujście Warty” – druk nr 658/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 
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W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XLIII/647/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie Parku 

Krajobrazowego „Ujście Warty” stanowi załącznik nr 35 do protokołu.  

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia wykazu przystanków 

komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Województwo Lubuskie oraz 

warunków i zasad korzystania z tych przystanków – druk nr 659/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Sławomir Kotylak – Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Mam tutaj informację,  

że ma być zgłoszona autopoprawka. To jest banalna sprawa dotycząca spacji w tytule.  

Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki  

i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 37 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia 

wykazu przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Województwo 

Lubuskie oraz warunków i zasad korzystania z tych przystanków – druk nr 659/18, wraz  

z autopoprawką, która polega na wstawieniu spacji przed słowo „oraz”, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 
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W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/648/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie określenia wykazu przystanków komunikacyjnych, których właścicielem  

lub zarządzającym jest Województwo Lubuskie oraz warunków i zasad korzystania z tych przystanków 

stanowi załącznik nr 38 do protokołu.  

 

Punkt 15a. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Międzyrzecz prowadzenia części zadania 

publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych dotyczącego utrzymania 

czystości zieleni i jej pielęgnacji w pasie drogi wojewódzkiej nr 137 na terenie miasta 

Międzyrzecz – druk nr 674/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Sławomir Kotylak – Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy są wystąpienia klubowe  

w tej sprawie? O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę 

Przewodniczącego Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

komisji pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo macie 

pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie Międzyrzecz prowadzenia 

części zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych dotyczącego 

utrzymania czystości zieleni i jej pielęgnacji w pasie drogi wojewódzkiej nr 137 na terenie miasta 

Międzyrzecz – druk nr 674/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 
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podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/649/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Międzyrzecz prowadzenia części zadania publicznego Województwa Lubuskiego  

w zakresie dróg publicznych dotyczącego utrzymania czystości zieleni i jej pielęgnacji w pasie drogi 

wojewódzkiej nr 137 na terenie miasta Międzyrzecz stanowi załącznik nr 41 do protokołu.  

 

Punkt 15b. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części zadania 

publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych dotyczącego utrzymania 

czystości w obrębie skrzyżowania dróg wojewódzkich nr 283 i 297 w m. Kożuchów (rondo) – 

druk nr 675/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Kotylak 

jest obecny na sali. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

komisji pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

mają jakieś pytania do tego projektu, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie 

Kożuchów prowadzenia części zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg 

publicznych dotyczącego utrzymania czystości w obrębie skrzyżowania dróg wojewódzkich nr 283 i 297 
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w m. Kożuchów (rondo) – druk nr 675/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XLIII/650/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części zadania publicznego Województwa Lubuskiego  

w zakresie dróg publicznych dotyczącego utrzymania czystości w obrębie skrzyżowania dróg 

wojewódzkich nr 283 i 297 w m. Kożuchów (rondo) stanowi załącznik nr 44 do protokołu.  

 

Punkt 15c. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad przyznawania przez Województwo Lubuskie 

pomocy materialnej studentom kształcącym się na kierunkach lekarskich – druk nr 679/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecny jest 

Pan Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy są wystąpienia klubowe w tej 

sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę 

Wiceprzewodniczącą Panią Annę Chinalską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 46 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania? Pan Radny Franciszek Wołowicz. 
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Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Tak, sam projekt myślę, że jest ok. I wiem, 

że na pewno nie główną zasadą, czy przyczyną była sytuacja materialna danej rodziny brana pod 

uwagę przy tych kryteriach. Jednak chciałem się zapytać, skąd takie wysokie kryterium dochodowe 

przyjęto? W §3, pkt 5 tej propozycji, tego projektu, że może ubiegać się student, gdzie dochód  

w rodzinie na 1 osobę nie przekracza dwukrotności średniego przeciętnego wynagrodzenia  

w gospodarce. Dwukrotność średniego to jest dzisiaj – różnie można liczyć – ale to jest 8-9 tys. zł  

na głowę w rodzinie, więc wydawałoby się, że kryterium astronomicznie wysokie. Przy czym zastrzegam 

się raz jeszcze – ja też nie jestem za tym, żeby to tworzyć na podstawie kryterium najniższa emerytura, 

czy renta, bo to chyba nie o to chodzi, ale może dwukrotność najniższego wynagrodzenia  

by wystarczyła. Dlatego chciałem spytać skąd tak wysoki ten próg dochodowy, dlaczego się 

zdecydowano taki wysoki ten próg dochodowy przyjąć? Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Marszałek 

odpowie. Przycisk działa, tylko proszę wcisnąć. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Po pierwsze, chcieliśmy, żeby był jak 

najszerszy dostęp. I tutaj kryterium dochodowe miało nie mieć w ogóle znaczenia. Jednak jest to pomoc 

materialna więc należało ustalić jakiś próg. Dlatego jest tak wysoki, żeby ten dostęp był jak najszerszy. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czyli istota 

rozszerzenia dostępu. Ale przy pomocy materialnej musi być kryterium dochodowe, ale to polega  

na rozszerzeniu dostępu. Pani Radna Anna Synowiec, bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: My tutaj dyskutujemy o tym, że może właśnie ten 

wysoki próg wynika też z pewnych tradycji rodzinnych tych studentów wydziału lekarskiego. 

Prawdopodobnie mogą być to osoby właśnie z rodzin lekarzy więc ten próg i tak będzie przekroczony 

zapewne przez wiele osób. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Nie przesądzamy  

z jakich rodzin, tylko mówimy o istocie jak gdyby rozszerzenia dostępu. Zdaje się być to logiczne  

w tej dziedzinie. Szanowni Państwo, wobec tego projekt uchwały w sprawie określenia zasad 

przyznawania przez Województwo Lubuskie pomocy materialnej studentom kształcącym się  

na kierunkach lekarskich – druk nr 679/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  



45 

 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Przed punktem 16 musimy zorganizować przerwę. Zbierze się na krótko Zarząd, a następnie Komisja 

Budżetu i Finansów. Może nie będę ustalał czasu tylko bardzo proszę, by wszystkie Państwa uwagi  

o szybkie zakończenie Sejmiku zostały skonsumowane w ten sposób, że dowiedziecie słuszności tej 

tezy. Dziękuję bardzo. 

 

Uchwała Nr XLIII/651/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie 

określenia zasad przyznawania przez Województwo Lubuskie pomocy materialnej studentom 

kształcącym się na kierunkach lekarskich stanowi załącznik nr 47 do protokołu.  

 

przerwa 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

wznawiam obrady. 

 

Punkt 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2018 rok – druk nr 660/18, wersja 3. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest 

Pani Józefa Chalecka. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Wiceprzewodniczącego Komisji Pana Tomasza Możejko. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tomasz Możejko: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 49 do protokołu.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Nie ma, na komisji były. Projekt 

uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok – druk 

nr 660/18, wersja 3, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 19 radnych. 

17 głosów za, nikt nie był przeciwny, 2 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XLIII/652/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok stanowi załącznik nr 50 

do protokołu.  

 

Punkt 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 661/18, wersja 3. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest 

Pani Skarbnik Józefa Chalecka. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie 

opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

wersję trzecią. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

mają pytania do Wieloletniej Prognozy Finansowej? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie dokonania 

zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 661/18, 

wersja 3, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 
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rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/653/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029 

stanowi załącznik nr 53 do protokołu.  

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie powołania doraźnej Komisji Statutowej Sejmiku Województwa 

Lubuskiego – druk nr 662/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jak Państwo wiecie, 

ustawa z 11 stycznia 2018 roku o zmianie niektórych ustaw w celu zwiększenia udziału obywateli  

w procesie wybierania, funkcjonowania i kontrolowania niektórych organów publicznych, wprowadziła 

zmiany do ustawy z 5 czerwca 1998 r. o samorządzie województwa. Ze względu na potrzebę 

dostosowania zapisów Statutu Województwa Lubuskiego do nowych przepisów ustawy o samorządzie 

województwa, istnieje konieczność powołania doraźnej Komisji Statutowej Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. W konsultacji z klubami został zaproponowany jej skład. Czy są jakieś wystąpienia klubowe 

w tej sprawie? Nie ma. Czy ktoś z Państwa ma jakieś uwagi do uchwały? Nie ma, a zatem projekt 

uchwały w sprawie powołania doraźnej Komisji Statutowej Sejmiku Województwa Lubuskiego – druk  

nr 662/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął, tym samym mamy nową Komisję Statutową. Życzę powodzenia 

i oczekujemy na rezultaty Państwa pracy. 
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Uchwała Nr XLIII/654/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie 

powołania doraźnej Komisji Statutowej Sejmiku Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 55  

do protokołu.  

 

Punkt 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Witoldowi Bartnikowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 663/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy są pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania 

Witoldowi Bartnikowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 663/18, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych.  

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/655/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie nadania 

Witoldowi Bartnikowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 57 do protokołu.  

 

Punkt 20. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ewie Renacie Bosy „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 664/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy ktoś z Państwa ma uwagi do uchwały? Nie ma. Zatem projekt 

uchwały w sprawie nadania Ewie Renacie Bosy „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 
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Lubuskiego” – druk nr 664/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk  

niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 radnych.  

20 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/656/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie nadania 

Ewie Renacie Bosy „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik  

nr 59 do protokołu.  

 

Punkt 21. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Kazimierzowi Gancewskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 665/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy ktoś z Państwa ma jakieś pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały 

w sprawie nadania Kazimierzowi Gancewskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 665/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk  

niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych.  

21 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/657/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie nadania 

Kazimierzowi Gancewskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 61 do protokołu.  
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Punkt 22. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Tadeuszowi Glapie „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 666/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy są pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania 

Tadeuszowi Glapie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 666/18, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych.  

20 głosów za, nikt nie był przeciwny, 2 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/658/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie nadania 

Tadeuszowi Glapie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik  

nr 63 do protokołu.  

 

Punkt 23. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Iwonie Hossa „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 667/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. Czy ktoś pytania ma, uwagi, z Państwa Radnych? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie 

nadania Iwonie Hossa „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 667/18, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych.  
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21 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/659/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie nadania 

Iwonie Hossa „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 65  

do protokołu.  

 

Punkt 24. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Józefowi Jerzemu Mińczykowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 668/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy są uwagi bądź pytania Państwa Radnych? Też nie ma. Projekt 

uchwały w sprawie nadania Józefowi Jerzemu Mińczykowi „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 668/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

21 głosów za, nikt nie był przeciwny, 2 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/660/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie nadania 

Józefowi Jerzemu Mińczykowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 67 do protokołu.  

 

Punkt 25. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Wiesławowi Ochmanowi „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 669/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy Państwo Radni mają jakieś pytania? Projekt uchwały w sprawie nadania Wiesławowi 

Ochmanowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 669/18, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych.  

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, 3 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/661/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie nadania 

Wiesławowi Ochmanowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 69 do protokołu.  

 

Punkt 26. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ryszardowi Teteryczowi „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 670/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania Ryszardowi 

Teteryczowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 670/18, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/662/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie nadania 

Ryszardowi Teteryczowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 71 do protokołu.  
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Punkt 27. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Józefowi Marianowi Włoskowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 671/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały  

w sprawie nadania Józefowi Marianowi Włoskowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 671/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski 

„?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

21 głosów za, nikt nie był przeciwny, 2 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/663/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie nadania 

Józefowi Marianowi Włoskowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 73 do protokołu.  

 

Punkt 28. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zespołowi Ludowemu „Kłodawianki” „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 672/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy do tego projektu ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania? Nie ma. 

Projekt uchwały w sprawie nadania Zespołowi Ludowemu „Kłodawianki” „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 672/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 
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podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLIII/664/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie nadania 

Zespołowi Ludowemu „Kłodawianki” „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 75 do protokołu.  

 

Punkt 28a. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Okręgowej Radzie Łowieckiej w Gorzowie Wielkopolskim 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 677/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nikt nie zabija tylko selektywnie strzela. Czy do projektu są jakieś uwagi?  

Za głośno się Państwo Radni zachowują i za bardzo świąteczny nastrój jest już. Projekt uchwały  

w sprawie nadania Okręgowej Radzie Łowieckiej w Gorzowie Wielkopolskim „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 677/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

18 głosów za, nikt nie był przeciwny, 5 głosów wstrzymało się od głosu. 

Uchwała Nr XLIII/665/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie nadania 

Okręgowej Radzie Łowieckiej w Gorzowie Wielkopolskim „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 77 do protokołu.  

 

Punkt 28b. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Okręgowej Radzie Łowieckiej w Zielonej Górze „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 678/18. 



55 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania Okręgowej 

Radzie Łowieckiej w Zielonej Górze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 678/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

20 głosów za, nikt nie był przeciwny, 3 głosy wstrzymujące.  

Rada Łowiecka w Zielonej Górze górą. 

 

Uchwała Nr XLIII/666/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 marca 2018 r. w sprawie nadania 

Okręgowej Radzie Łowieckiej w Zielonej Górze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 79 do protokołu.  

 

Punkt 29. 

Przyjęcie protokołu z XLII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam,  

że protokół jest dostępny do wglądu na serwerze, na stronie BIP oraz podczas dzisiejszej sesji.  

Nie zostały zgłoszone przez Państwa żadne uwagi do treści protokołu wyłożonego do wglądu, zatem 

protokół z XLII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem protokołu, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych.  

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Tym samym protokół z sesji XLII został przyjęty. 
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Punkt 30. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zaczniemy od tych 

dobrych. Dzisiaj są urodziny mojego syna, ale mojego syna nie ma, ale za to, proszę Państwa, są tutaj 

inni Jubilaci. Wśród nas są takie osoby, które niedawno ukończyły więcej niż 18 lat. I chcielibyśmy  

w pierwszej kolejności Panu Edwardowi Janowi Fedko, urodzonemu 20 października, wobec Jego 

nieobecności tak długiej, wręczyć drobiazg. Następnie Panu Tomaszowi Pawłowi Wontorowi, który 

urodził się 25 stycznia i Panu Markowi Tomaszowi Surmaczowi, urodzonemu 31 stycznia złożyć 

najlepsze życzenia z racji urodzin, które upłynęły i rozumiem, że mamy małe drobiazgi dla Panów.  

W ten sposób wiemy jakie to są znaki zodiaku. Przypominam Państwu o złożeniu nieszczęsnego 

oświadczenia majątkowego do 30 kwietnia na moje ręce w dwóch egzemplarzach wraz z kopią 

zeznania o wysokości osiągniętego dochodu w roku podatkowym (PIT) – proszę wszystkie dochody 

wpisać, przypominam też – wraz z załącznikami, jeśli będą potrzebne, za rok poprzedni. O meczu już 

mówiłem. To będzie mecz, który powinien się odbyć, także zachęcam do tego. Prawdopodobnie 

miejsce będzie Bad Muskau na granicy, ale to jeszcze nie wiadomo. Szanowni Państwo, zbliżają się 

Święta Wielkanocne. Zajączek przyniósł Wam takie słodkości i niech to będzie choć drobne 

podziękowanie, a też uznanie wyjątkowości Świąt Wielkanocnych. W imieniu Sejmiku wszystkim życzę, 

by one były i pogodne, i radosne, i rodzinne, i takie jakie sobie zaplanujecie, takie jak chcecie  

je przeżyć. Zanosi się niezła pogoda, ale pamiętajcie, że na Święta najważniejszą pogodą jest pogoda 

ducha. Pani Marszałek chciała coś dodać jeszcze. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ale, żeby też nikt nie zapomniał 

poświęcić jajek. I proszę pamiętać o tradycji Śmigusa - Dyngusa, będzie mniej lania wody na sesjach 

Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Chciałbym też 

poinformować, że Ekscelencja Ks. Biskup Stefan Regmunt przesłał na moje ręce życzenia dla 

wszystkich radnych, co niniejszym czynię. Życzenia umocnienia duchowego, pięknych spotkań 

rodzinnych, obfitych darów od Chrystusa Zmartwychwstałego. A dla Franciszka Wołowicza więcej 

sympatii dla remontów obiektów sakralnych. Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Nie. 

Szanowni Państwo, pragnę poinformować, że zgodnie z Planem Posiedzeń  sesja Sejmiku odbędzie się 

16 kwietnia – w tym roku idzie nam zgodnie i planowo – o godz. 11.00, tutaj w sali kolumnowej 




